
Zaradi praznikov bo moral naš list 
prihodnji teden iziti 3 dni prej.

Zato bo naša prihodnja številka izšla 
v sredo 24. dec., tj. dan pred Božičem DELOGLASILO KOMUNISTIČNE PARTIJE S.T.O.

Ob Vlil. obletnici ustanovitve «Fontanotove» brigade 
bo jutri, v nedeljo 21.t.m. ob 14. uri pri SV. BARBARI

preslavna manifestacija
Govorila bosta

Marija Beriietic 
Vanni komisar divizije “N atis o n e “

Predsedoval bo Mario Depàngher
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MOGOČEN PROTEST PROTI RASISTIČNIM UKREPOM V NABREŽINI

Okupacijske oblasti in oba fašizma 
ne bodo uklonili našega prebivalstva

Po obisku v Postojni in razgovoru z Zemljakom je gen. Winterton ukazal odstraniti dvojezične napise - 100 odstotno uspela 
splošna protestna stavka v nabrežinski občini - Titofašisti so jo skušali razbiti - O kaki titovski „stavki“ ni bilo ne duha ne 
sluha - Za enotno fronto proti zatiranju Slovencev v coni A in Italijanov v coni B - Proti italijanskemu in titovskemu fašizmu

NABREŽINA 
NAS UČI

Nabrežinski dogodki, v- zve- 
z dvojezičnimi napisi so nam 

skazali, da je . anglo - ameri
ta uprava glavna ovira za 
veljavitev slovenskih narod
ih pravic na Tržaškem. Naši 
Udje so to dejstvo- občutili 
a lastni ko-ži, ko je Winter- 
inovi vojaški zapovedi sledi- 
i «junaška» akcija njegovih 
«linijskih oddelkov, ki so 
lojno» opremljeni z lestva- 
ii, kleščami in kladivi «pre
lagali sovražnika», t. j. dvo
lične napise in jih «zajete» 
ipeljali v policijske stražnice. 
Vseeno, bi bilo malce preveč 
Sjhteva-ti odi ljudi, ki delijo 
arode na svetu, v prvovrstne, 
rugovrstne itd., da bi razu- 
leli, kakšno krivico so s tem 
rizadejali tržaškim Sloven
im in našemu prebivalstvu 
Moh. Zato se nam je vedno 
Jelo donkihotsko, smešno in 
iv no prizadevanje tistih 1 j u- 
i in skupin, ki so izražali tu- 
1 te-m, primeru svoje vro- 
» upanje, da okupacijske ob
isti ne bodo podprle rasisti-, 
ae zahteve conskega predsed
nika Palutana in da bodo v 
kamenju «svoje demokracije» 
ti prihaja- najbolj do izraza 
roti Židom in črncem v ZDA 
Ir v angleških kolonijah, za
riši s Kenijo) in svoje «mi

ti» podprle naše pravice.
Ceh utvar si mi komunisti 
demokrati nismo nikoli de- 

i. Nasprotno: vedno smo in 
mo trdili, da so prav oku- 
cijske oblasti bodisi v- coni 
kot v coni B glavna ovira 
vzpostavitev demokracije 
našem Ozemlju in da bo 

av njihov odhod predstav- ! 
-1 rešitev, ki nam bo odprla 
ižnost strpnega, človekavred- - 
ga in demokratičnega živ-
■nja.
Nabrežinski dogodki so nas 
učili tudi o drugem. Med
il ko so italijanski šovinisti 
drobno in debelo izkoristi- 

«demokratične» ukrepe VU 
svoje umazane raznarodo- 

'lne cilje, k.i da-leč naokrog 
irdijo po. Mussoliniju in po 
Ustióni • mrhovini, - so titola
ti skušali iz teh dogodkov 
lati tisti politični kapital, ki 
ga kljub velikanskim sred- 
tom in pomoči Anglo-ame- 
tancev niso- mogli pridobiti. 
>oji .so hoteli po navdihu od 
goraj ustvariti «casus bel
in ed italijanskim in sloven

im prebivalstvom 
Jasno je, da naše ljudstvo ni 
1, zato ni šlo na led, da bi 
z njim norca, del alci. Naše 
idstvo je prav ob tem tre- 
ltku razumelo,' da samo tesna 
bratska povezava med Sto

lici in Italijani lahko- pre- 
ečr nakane Anglo-amerikam 
V, titolasi s to-v in italijanskih 
Vinistov. Naše ljudstvo je ra
ntolo, da se mora boriti na 
'eh frontah: proti italijanske.
1 šovinizmu in fašizmu in 
'oti slovenskemu nacionaliz- 
J in. fašizmu.

- to je razkačilo prav po
lo titovske fašiste. Razka- 
jih je, ker so bili razkrin- 

i k-ot sovražniki Slovencev, 
islavije in kot raznarodo- 
i Italijanov v coni B, ki 
ajo- nobene pravice licemer- 
n demagoško povzdigovati 
v obrambo- naših pravic v 
A. Razkačilo jih je, ker 
ljudje razumejo, da je 

:na fronta s titofašisti ne- 
oča, kot je nemogoča enot- 
fronta z italijanskimi faši- 
Razkačilo jih je, ker so bili 
ta način izolirani in se je 
zalo. da so le peščica ljudi 
: načel in brez množic. To 
rav posebno dokazala sred- 
iplošna- stavka v Nabrežini, 
e tamkajšnje delovno ljud,

■ kompaktno stavkalo na 
z Enotnih sindikatov in 
k> provokacijo- titovcev, 
itero so jo hoteli' razbiti, 
tistimi, ki morijo najboljše 

i- po- Jugoslaviji, fašistično 
tarodujejo Italijane v coni 
ne more biti enotnosti,- 

t-noist je možna le z ne fa
timi in protifašističirmi. z 
to v sk imi in protititovskimi 
Dinami. S takimi skupi n a- 
ittii) komunisti in demokra- 
'ed-no pripravljeni voditi 
Pne akcije v obrambo slo- 
skih pravic v coni A in 
ijanskih pravic v coni B. 
sm-o- za enotno fronto, to
ta enotna fronta mora biti 
tifašistična, t. j. proti' ti- 
’kemu in italijanskemu ta
tu. Take enotnosti si zeli- 
in bomo napravili vse, da 

loseže.
abrežinski dogodki so nam 
azali, da se naše ljudstvo 
no bolj prepričuje o- tem, 
>o Anglo-amerikanci in nji. 
'i tukajšnji predstavniki 
rili sovražniki slovenskih 
demokratičnih pravic, da 
titofašisti ne morejo zav- 
riti za naše pravice, ker de- 
1 v Jugoslaviji in coni B 
‘in še slabše, da uživajo 
tjanski šo-vinisti v coni A 
titofašisti v coni B vso- pod- 
0 Anglo-amerikancev, _ kar 
i)°sledica Titovega izdajstva 
Vročitve Trsta in co.ne A 
tjasperijp, kot je v sre- 

jritrdil v" Smederevski Pa-

V torek 16. f. m. ob 14.30 je 11 močnih policijskih oddelkov, 
ki so se «oborožili» z lestvami, kleščami in kladivi, v ve
liki naglici snelo 11 dvojezičnih napisov v Stivami, Devinu, 
Sesljanu in Nabrežini. Vsa policijska «akcija» je bila «blisko
vita» in se je istočasno izvršila na vseh enajstih «točkah».

Tako je bil izpolnjen- ukaz, 
ki ga je prejšnji petek dal gen. 
Winterton, poveljnik anglo-a- 
meriškega. področja STO. Obe 
fazi ofenzive .okupacijskih o- 
blastl proti dvojezičnim na
pisom sta se vršili po kontak
tu gen. Wi-ntertona s titofaši- 
stičnimi predstavniki. Gen, 
Winterton je poklical k sebi 
nabrežinskega župana g. Ter
čona in mu ukazal, naj se sna
mejo dvojezični napisi v Sti
vano, Devinu in- Sesljanu, češ 
da so bili. postavljeni «v na
sprotju z veljavnimi zakoni», 
t. j. «v nasprotju» z Mussoli
nijevim zakonom iz leta 1923., 
čim se je vrnil i-z -Postojne v 
Sloveniji, kjer je bil gost ti
tovske vlade.

Policijski oddelki so sneli 
«inkriminirane» napise dan za 
tem, ko se je titovski pred
stavnik v- Trstu Zemljak podal 
k Wintertonu in se razgovarjal 
z njim prav o tej zadevi. Ti 
dve «naključji» postaneta ja
sni, ko po-mi-slimo n,a- prisrčne 
odnose, ki vladajo med titofa- 
ši-sti in Anglo-amerikanci. 
Ni-hče nam ne bo mogel do
kazati, da se oib teh dveh pri
likah ni. govorilo tudi o nači
nu ods-tranitve napisov iz po
dročja, ki ga je Tito pripra
vljen odstopiti Italiji.

Najprej Winterto-nov ukaz o 
odstranitvi in nato še policij
ska akcija proti: napisom sta 
razburila prebivalstvo n-abre- 
žin-ske občine in vsega podro
čja.

Takoj, ko je zvedel o odstra
nitvi napisov, je nabrežinski 
okrajni odbor Enotnih sindi
katov STO odtočil, da v nabre- 
žinskem območju napove za 
drugi dan, t. j. za sredo splo
šno polurno stavko od 11,30 
do 12. Predstavniki nabrežin
skega okrajnega odbora ES s-o 
o tej svoji odločitvi obvestili 
župana g. Terčona in podžu
pana g. Floridana, ki- sta se z 
akcijo strinjala. Prav tako s-o 
se z akcijo strinjali predstav
niki krščamskosocialcev in ožji 
občinski odbor.

ki in tako pripomorejo k uspe. 
hu akcije.

Stavka se je vršila, kit je 
bilo napovedano, v sredo od 
11,30 do 12. Uspela je 100 od
stotno. Važno je zlasti dejstvo, 
da je v teku te stavke prišla 
popolnoma do izraza tesna po
vezava med slovenskimi in 
italijanskimi- delavci, ki so vsi 
stavkali. Stavkali so tudi de
lavci iz Italijanske republike, 
t. j. iz Tržiča in Furlanije, ki 
so s svojim zavednim stališčem 
pripomogli k popolnemu uspe
hu protestne manifestacije. V 
Rimskem kamnolomu se je do
godil le en primer stavkoka- 
štva.

Za časa stavke so predstav
niki ES organizirali po delo
viščih protestna zborovanja, na 
katerih se je razložila nečuve- 
nost in protidemokrati-čnost 
zadržanja okupacijskih in ci

vilnih oblasti.
Ko se je stavka začela po 

deloviščih, t. j. ob 11,30, so se 
zaprle tudi vse trgovine, obrt
niške delavnice, gostilne, ja
vni lokali itd.. Od 11,30 do 12 
je bila nabrežinska občina po
polnoma paralizirana.

Za časa stavke so krožili po 
vsej občini močni oddelki- po
licije na konjih, peš in na mo
tornih vozilih. Vsa občina je 
v tisti pol uri živela kot v 
obsednem stanju.

Edini poskus za razbitje 
stavke pa jé prišel s strani ti- 
tofaš i.s tov. Nekdo je v torek 
zvečer telefoniral uredništvu 
«Primorskega dnevnika», da so 
ES napovedal! splošno prote
stno stavko. To je najbrže zelo 
zmedlo titofaši.ste, ki se s ta
kimi akcijami ne morejo po
stavljati in ki se vedno ome
jujejo le na papirnato dema
gogijo. Ne vemo, kaj .so titola,- 
šisti med seboj odločili, dej
stvo pa je, da je «Pr. dnevnik» 
izšel drugi dan z vestjo, da 
so Petroniijevi- fantomski «sin
dikati» napovedali «splošno

stavko» od 11. do 12. ure. O 
tej titovski «stavki» nihče ni 
nič vedel. O nji ni bil obveščen 
nitji njihov najvišji predstav
nik v Nabrežini, ki je padel z 
neba, ko ga je naš tovariš 
vprašal, kaj naj pomeni ta 
njihova poteza. In prav zato 
o tej «stavki» ni bilo ne duha 
ne sluha, čeprav se «Primor
ski» v svoji četrtkovi številki 
razpisuje o popolnem uspehu 
splošne stavke, ki pa nima s 
titofašisti nobenega opravka. 
Stavka, ki je popolnoma u- 
spela, je bila tista, ki so jo 
proglasili Enotni sindikati, ne 
pa titovci, ki so jo hoteli- raz
biti' in onemogočiti, ko so- pro- 
vokatorsko -napovedali svojo 
«stavko-» za 11. uro, t. j. pol 
ure pred od ES določenim ro
kom.

Ta razbij aški poskus titofa- 
šistov, ki ponovno dokazuje 
njihovo nesramno razbijaško 
in protislovensko vlogo tudi 
v teku nabrežinskih dogodkov, 
pa je popolnoma propadel. 
Sami njihovi- pristaši so morali 
priznati, da bi Petrcmijevi

«sindikati» lahko stavkali le s 
fantomi ali kvečjemu s svo
jimi akjtivi-sti.

Poleg stavke so se vrši-la v 
nabrežinski občini na pobudo 
komunistične partije protestna 
zborovanja proti Wintertono- 
vernu ukazu in Palutanovim 
ukrepom. Zborovanja so se v 
torek vršila v Medjivasi, Sti
vami, Devinu, Sem pola ju, Tr
novci, Praprotu in Prečniku. 
Na vseh zborovanjih so govor, 
niki obsodili politiko okupacij
skih oblasti, rasistično go-njo 
italijanskih šovinistov in ne
sramno demagoško vlogo tito- 
fašistov, -ki delajo v coni B z 
Italijani še slabše kot je Mus
solini delal s Slovenci. Na 
vseh zborovanjih so sprejeli 
protestne resolucije, ki so bile 
poslane gen. Wintertonu in Pa- 
lutanu. Nabrano, je bilo tudi 
več podpisov: V Medjivasi 66, 
v Stivanu 76, v Devinu 108. 
Drugi podpisi so bili nabrani 
po- ostalih vaseh občine.

Takoj, ko se je zvedelo za 
nasilno odstranitev -dvoje
zičnih napisov, se je sestal

nabrežinski ožji občinski od
bor, ki je izglasoval naslednj 
protest: «ZVU - Trst - Občin 
ski odbor občine Devin-Nabre 
žina, zbran na svoji izredn 
seji dne 16. XII. 1952 UGOTA 
VLJA, da so bili danes popol 
dne na ukaz ZVU odstranjen 
dvojezični napisi, katere je ob 
činska uprava postavila na u 
pravičeno željo celotnega p re. 
bivalstva. Kot zakoniti tolmač 
naše javnosti ostro OBSOJA ta 
nedemokratični in nasilni u- 
krep ZVU, ki krši naravno 
pravo tukajšnjega slovenskega 
življa in nasprotuje temeljnim 
človečanskim pravicam, ki so 
zajamčene v listini Združenih 
narodov. Dalje PROTESTIRA 
proti omenjenemu ukrepu, ker 
ta nasprotuje duhu in besedi
lu mirovne pogodbe z Italijo 
ter na podlagi fa-šistično-rasi- 
stičnih zakonov razpihuje na
cionalno mržnjo med tukaj ži
večimi narodi. Nabrežina, 16. 
XII. 1952».

Tudi župa-n dolinske občine, 
čim je zvedel za nasilno od-

(Nadaljevanje na 4. strani)

Tov.STALIN 73-leinik

lili!!!
éÉmwI

Jutri, v nedeljo 21. t.m. ob 9. uri
v Kinu ob morju bo tovariš

VITTORIO VIDAH
govoril o

Stalinovem nauku
Predsedoval bo tovariš Stane Bidovec

LJUDSKI KOLEDAR 
SHPZ

V RAZPRODAJI
V VSAKO SLOVEN

SKO HIŠO NAJ PRIDE 
«LJUDSKI K O L E D AR 
SHPZ», KI JE ZELO BO
GATO OPREMLJEN Z 
ZANIMIVIMI ČLANKI, 
SLIKAMI, RAZPRAVA
MI, LITERARNIMI PRI
SPEVKI.

NE POZABITE: V VSA
KO SLOVENSKO HIŠO 
«LJUDSKI K O L E D AR 
SHPZ»!

Predstavniki Enotnih sindi
katov so v svojem proglasu o 
stavki- pozvali tudi vse trgov
ce, obrtnike, gostilničarje itd., 
naj se pridružijo' delavski stav-

KAJ JE TITOV POOBLAŠČENEC PREDLAGAL SFORZI JULIJA 1951

Cono A s Sv. Nikolajem Italiji
cono B z malim delom cone A Jugoslaviji

Tito je v Smederevski Palanki izjavil, da je Italija že dobila Trst in da si zato on pridržuje cono B
Te dni so v štabu atlantske 

vojske (NATO) v Parizu za
čeli diskutirati poleg vseh 
drugih vprašanj, ki se tičejo 

-vojnih pripraiv, tudi vprašanje 
Trsta in spora med Jugosla
vijo in Italijo. Atlantski voj
ščaki, ki jim je le do tega, da 
čimprej pridejo do velike ko
ličine topovskega mesa in do 
utrditve svojih pozicij, postav
ljajo rešitev tržaškega vpra
šanja kot predpogoj za učvr
stitev njihovih načrtov na 
Balkanu.

Kakšna naj -bi bila ta reši
tev, do katere hočejo atlantski 
krogi čimprej priti?

Ze v svoji prejšnji številki 
smo omenili Sforzove zapiske, 
ki jih je obja-vil 4. decembra 
t. 1. rimski list «Giovedì». Za 
to, da se v vsej svoji- ogabni 
luči po-kaže Titovo izdajstvo 
jugoslovanskih in. slovenskih 
narodn-ih interesov, bomo po
drobneje obvestili javnost o 
teh zapiskih.

Rajnki grof Sforza, ki je 
bil pet let zunanji minister 
Italije, je med drugim zapu
stil tudi štiri zapiske o raz
govorih, ki jih je v drugi po
lovici julija 1951 imel s Tito
vim pooblaščencem.

V prvem zapisku pravi grof

Sforza, da se je njegovo prvo 
srečanje s titovskim odposlan
cem Y. vršilo 18. julija 1951. 
Titovski odposlanec Y. je naj
prej obvestil Sforzo, da po
tuje po Italiji kot «turist» in 
da izrablja to priliko za sre
čanje «z zaupno osebo italijan
ske vlade». Z obeh strani se 
pride do zaključka, da je raz
govor informativnega, neob
veznega in nadvse zaupljivega 
značaja. Po dolgem fraziranju 
se «z obeh strani prihaja do za
ključka, da sta bodisi Italija 
kot Jugoslavija za likvidacijo 
STO».

Tako Sforza kot Y. sta si 
stalno v teku razgovora sku
šala obojestransko- dokazati, 
da je Italija, oz. Jugoslavija 
tista, ki bi imela največjo ko
rist od te likvidacije in da 
mora zato Italija, oz. Jugosla
vija najbolj «žrtvovati».

Po ugotovitvi o obojestran
ski želji po likvidaciji STO, 
-sta si -Sforza in Y. postavila 
vprašanje, «kako bi lahko 
prišlo do te likvidacije». Y. je 
izjavil da bi- se «Jugoslavija 
kvečjemu odrekla coni A (ra
zen kakšnega detajlnega po
pravka na severu v njeno ko
rist) in bi si priključila cono 
B (razen kakšnega detajlnega

popravka na črti med cono A 
in B v korist Italije».

V teku diskusije je Y. dal 
razumeti Sforzi, da Italija ne 
bi dobila velikega dela cone 
B. Sforza pa mu je odgovoril, 
da bi Jugo-slavija imela po re
šitvi teritorialnega in politič
nega vprašanja velike koristi 
od gospodarskega, finančnega, 
trgovskega in tudi vojaškega 
sodelovanja z Italijo. Y. mu 
je odgovoril, da se tega zaveda 
prav posebno zaradi sedanje
ga mednarodnega položaja, a 
da se — žal — mora najprej 
rešiti «etnično - teritorialno» 
vprašanje.

Glede «ekvivalentov», je Y. 
poudaril, da se o njih ne mo
re govoriti, saj je v coni A 
zel-o mnogo Slovencev, ki bi 
ostali pod Italijo.

Sforza mu je z druge strani 
omenil «ekvivalente» Pule, 
Reke, Zadra, istrskih mestec 
itd. Ko-t Sforza poroča, ta ar
gument ni bil po godu Y.ju, ki 
se je zato začel ukvarjati z 
drugimi vprašanji. Določila 
sta, da se bosta ponovno sesta
la naslednji dan in da bo; v 
tem času Y. igral vlogo «turi
sta» in šel na obisk v Vati
kan.

Na koncu zapiska je Sforza

Na Dunaju so se srečali
predstavniki vseh narodov sveta

Naša delegacija ne prisostvuje Kongresu, ker ni mogla prestopiti meje za
radi fašističnega ukaza rimske vlade = Poročilo Joliot-Curiea in diskusija

DUNAJ — V petek popoldne 
se je svečano otvoril v veliki dvo
rani Konzerthausa v britskem 
sektorju. Dunaja Kongres naro
dov za mir. Pozdravni in otvorit
veni govor je imel predsednik 
Svetovnega sveta miru Joliot- 
Curie, ki je pozdravil preko 2000 
delegatov in povabljencev iz vse
ga sveta in se zahvalil za pri
srčen sprejem avstrijskim borcem 
za mir, ki so s svojo požrtvo
valnostjo omogočili organiziranje 
kongresa.

Joliot-Curie je postavil vpra
šanje oborožitve kot pojava, ki 
ugonablja gospodarstvo, zavira 
napredek človeštva in povečuje 
nevarnost vojne. Postaviti se na 
stališče mirnega sožitja med dr
žavami in sistemi pomeni odda
ljiti in odstraniti vojno nevar
nost. Predlagal je prenehanje 
vseh vojn, ki so v teku in pre
poved atomskega orožja. Dotak
nil se je tudi vprašanja bakterio
loškega orožja, ki predstavlja 
težko nevarnost za človeštvo. De
jal je, da je treba najti, način za 
sklenitev premirja v Koreji, Ma

laji in Vietnamu, da se lahko 
potem s pogajanji doseže mir. 
Dokazal, je da Atlantski pakt orne 
juje nacionalno neodvisnost dežel, 
ki mu pripadajo in da se zaradi 
svoje pristranosti organizacija 
ZN krha. Sprejeti je treba vanjo 
vse države, med temi predvsem 
Kitajsko. Za ponovno vzpostavi
tev učinkovitosti OZN je treba 
skleniti pakt miru med 5 velesi
lami. Na dnevni red je ob koncu 
svojega govora predlagal raz
pravo o nacionalni varnosti in 
neodvisnosti, o prenehanju vseh 
vojn, ki so v teku, in b medna
rodni pomiritvi.

Po Joliot-Curie ju so govorili 
še indijski predstavnik Kišelev, 
ki je poudaril, kako je indijska 
delegacija sestavljena od najraz
ličnejših elementov, ki jih zdru
žuje želja po ohranitvi miru, de- 
mokristjanski poslanec Terrano
va, ki je dejal, da ljudje potre
bujejo Boga, a da Bog potrebuje 
ljudi, in znani eksistencialistični 
pisatelj Sartre, ki je poudaril 
važnost pomiritve in sodelovanja 
med kapitalističnim in socialistič

nim svetom ter je izjavil, da voj
na v vsakem primeru predstavlja 
zlo, mir pa največjo dobrino člo
veštva,

V soboto je govorila vdova ve
likega kitajskega državnika Sun 
Jat Sena, ki je pozvala Ameri- 
kance z Rooseveltovimi beseda
mi, naj se otresejo strahu in naj 
sodelujejo v borbi za mir. Bivši 
ministrski predsednik Nemčije 
Wlrth je postavil vprašanje enot
nosti Nemčije kot glavnega fak
torja za pomiritev v Evropi.

Yves Farge je postavil vpra
šanje široke diskusije o paktu 
miru med velesilami, medtem ko 
je bivši italijanski minister Cian
ca protestiral proti sklepu itali
janske, vlade o ukinitvi vseh pot
nih listov za Avstrijo do zaključ
ka Kongresa narodov.

Ehrenburg je govoril v nedeljo 
in dokazal, kako se ameriških 
vladnih krogov vedno bolj loteva 
vojna histerija, ki prehaja v no- 
roglavost. Po drugi strani je s 
citati pokazal, kako se v svetu 
stalno bolj širi resnica o sovjet
ski politiki miru. Dejal je, da so

sovjetski narodi pripravljeni ži
veti v miru z ameriškim ljud
stvom s kakršnimkoli predsedni
kom na čelu. Za korejske borce 
miru je govorila Kirn Jen Sen, 
ki je pripovedovala o grozotah, 
ki so jih Amerikanci Izvršili, o 
120.000 ubitih otrok, žena in star
cev po ukazu Mac Arthurja v po
krajini Kwanse in o 70.000 ubitih 
otrok v skupni jami v Anaku.

V diskusijo sta posegla tudi 
Sereni zd italijanske pristaše mi
ru in Molly Jannis za ameriško 
delegacijo.

Tržaška delegacija za Kongres 
narodov ni mogla odpotovati na 
Dunaj, ker ni mogla prekoračiti 
avstrijsko-italijanske meje zaradi 
znane fašistične odredbe De Ca- 
sperijeve vlade o neveljavnosti 
potnih listov za Avstrijo. Trža
ški odbor miru je proti nečuve- 
nemu okrepu protestiral pri ita
lijanskemu ministru Scelbi in Je 
poslal Kongresu na Dunaj brzo
javko s pozdravom in z obvesti
lom, da se Tržačani ne morejo 
udeležiti Kongresa zaradi ome
njenega ukrepa.

povlekel nekaj zaključkov, v 
katerih pravi, da se o Gorici 
ni govorilo in da je titovski 
predstavnik sam-o omenil, da 
se -o tem argumentu ne bo 
govorilo; da Y. ni omenil vpra
šanja obnovitve gospodarskih 
pogajanj. Sforza pa mu je na 
koncu dejal na privaten na
čin, da -bi se moral tisk o-beh 
dežel usmeriti po poti dokazo
vanja velikih koristi, ki bi jih 
imelo- zbližanje med Italijo in 
Jugoslavijo, in po poti popu
larizacije skupnih trgovskih, 
gospodarskih in tudi vojaških 
vprašanj.

Drugi razgovor se je vršil 
19. julija 1951. Sforza je začel 
razgovor na podlagi izjav ti
tovskega pooblaščenca, da bi 
bila beograjska vlada priprav
ljena na odstop cone A Italiji 
in priključitev cone B (razen 
nekaterih popravkov). Sforza 
je pozval Y.ja, naj mu razloži 
jugoslovanske želje v zvezi s 
cono A. Y. je povlekel ven ne
kaj zemljevidov, od katerih je 
enega pokazal Sforzi. Na tem 
zemljevidu je bila narisana 
rdeča črta, ki je tekla od meto 
STO z Italijo med Medjovasjo 
In železnico proti vzhodu sko
raj do Zgonika, nato je kre
nila proti severo-vzhodu in je 
dosegla v višini Repentabra 
jugoslovansko mejo. Y. je o- 
pozoril, da «tista rdeča črta 
ni definitivna». Y. je označil 
maksimalno titovsko zahtevo: 
«Jugoslavija se želi čim bolj 
približati morju, se pa zaveda 
nu mosti, da se ohrani hodnik 
med mestom Trstom in Italijo». 
Y. je dejal, da bi s tem Jugo
slavija dobila ka-kih 6-7 tisoč 
Slovencev.

Ko ga je pa Sforza vprašal, 
kaj je pripravljen -odstopiti 
Italiji v coni B, je Y. megle
no odgovoril, da bi šlo le za 
Debeli rt s Sv. Nikolajem. 
Sforza je nato pripomnil, da 
si je pričakoval veliko več, 
da je velika razlika med «žrt
vijo,» Italije in «žrtvijo» Jugo
slavije in da si ni pričakoval 
takega skopuštva. Sforza je 
vprašal vsaj Koper, nakar je 
Y, odgovoril, da se mu o tem 
še sanja ne in da tržaškemu 
bazenu zadostuje to, kar je 
Tito pripravljen odstopiti.

Nato sta se o-ba -spustila v 
razglabljanje o važnosti cone 
B za eno in drugo državo, 
Sforza je poudaril «revizioni
stični duh», ki- vlada med za
hodnimi deželami in k-orist, ki 
bi jo Jugoslavija imela od re
vizije vojaških klavzul, čemur 
je Y. goreče pritrdil. Sforza je 
preizkušal svojega sobesedni
ka, in ga vprašal, ako bi bila 
Jugoslavija pripravljena po
nuditi Italiji nekaj več v coni

no. Sforza je vprašal, ako 
bi bila beograjska vlada pri
pravljena nuditi Italijanom co
ne B specialno avtonomijo. Y. 
je odgovoril, da ga ta- argu
ment za sedaj ne zanima, a da 
bi Italija morala v tem pri
meru nekaj takega nuditi Slo
vencem cone A.

V svojih zaključkih po tem 
razgovoru pravi Sforza, da je 
imel vtis, da bi bila Jugosla
vija pripravljena na odstop 
Kopra skupno s cono A Italiji, 
ako bi prejela, kar zahteva v 
coni A. Sforza poudarja, da se 
mu je Y. zdel odkritosrčen, ko 
je izjavljal, da beograjska vla
da ne more iti' preko naznače
nih koncesij, ker ima Tito 
«ovire v notranjosti prav po
sebno zaradi rusofilskega in 
protizahodnega kominformi- 
stičnega komunizma, kar je 
nevarna stvarnost, ki jo je 
treba stalno imeti pred očmi 
v teh pogajanjih. Je že nero
dno za maršala, mi je dejal, 
predložiti kot rezultat in kro
no njegove evolucije k zaho
du prepustitev Trsta Italiji. 
Toda prepustitev drugih oze
melj na obali cone B, ki jo 
slovenska in jugoslovanska 
javnost smatra kot dejansko 
pridobljeno, gre preko tistega,

kar lahko previdno sme tve
gati».

Tretji razgovor se je vršil 
25. julija 1951. Sforza je pova
bil Y.ja na kosilo. Govorila 
sta o vsemogočem. Sforza pra
vi, da mu je Y. napravil vtis 
buržuja, ki igra vlogo socia
lista.

Y. je rekel, da je mislil na 
Sforzovo idejo o avtonomiji jn 
ga vprašal, če z njo misli le na 
pokrajinsko avtonomijo ali pa 
na nekaj pravic posameznim 
krajem in mestom. Vprašal je 
tudi, če pokrajinska ureditev 
zahteva pokrajinsko vlado in 
parlament. Zato pa bi morala 
njegova vlada (beograjska, -op. 
ur.) «potrditi» svojo suverenost 
nad cono B. «Pod tem pogo
jem bi se dalo nuditi veliko 
koncesij».

Nato je Y. dejal, da- «upa»,
da bi «njegova vlada sprejela, 
naj bi se preučila rešitev na 
podlagi teh širokih črt: a) 
Trst in cona A (razen poprav
kov, o katerih se je govorilo 
v II. razgovoru) Italiji; b) co
na B pod jugoslovansko suve
renostjo (razen popravkov na 
severu v korist cone A, glej 
II. razgovor) s specialno avto
nomijo italijanski črti, ki bi 
se določila; c) sporazumi za

uporabo tržaške luke; č) dru
gi trgovski in gospodarski 
sporazumi».

Sforza ugotavlja, da je ja- 
:sno, da je Y. v teku 3-4 dni 
vprašal Bled za navodila s 

■perspektivo «avtonomije» in je 
-dobil privolitev k temu. Y. je 
skušal prepričati Slorzo o 
vrednosti te linije razkosanja 
za Italijo in o odzivu, ki bi 
ga imela v javnosti.

Četrti in zadnji razgovor se 
je vršil 30. julija 1951. Sforza 
je sporočil, da pogajanja o av
tonomiji Italijanom v coni B 
nimajo nobene «praktične ko
risti». Boljše bi bilo nadalje
vati razgovore o teritorialnem 
vprašanju. Y. je dejal, da mu 
je zelo žal, da še ni prišlo do 
zaključka glede avtonomije, 
ker so mu z Bleda dali opolno- 
močje za to. Rekel je, da b: 
bilo odrezanje obale od hinter- 
landa absurd. Vprašal "e Sfor
zo, ako je omenil «zgoraj», 
kakšne velikanske prestižne o- 
vire so onemogočile maršalu 
umik iz cone B. Sforza ie od
govor']. da je to omenil, a da 
tudi Italija ne m-re pristati na 
prepustitev drugih Italijanov 
Jugoslaviji. Zato sta oba pri
šla do zaključka, da so raz
govori končani.

Ozemlje hočejo razkosati 
na podlagi obstoječega stanja

Pred odhodom je Y. izjavil 
De Gasperiju, da bi se morali 
italijanski politiki vzdržati na
padov na Jugoslavijo v pogle
du Trsta. Sforza je to pouda
ril tudi s svoje strani. Sforza 
se je strinjal z Y.jem, ki mu 
je dejal, naj bi tisk začel pou
darjati koristi, ki bi jih Italija 
in Jugo-slavija imeli od skup
nega sodelovanja.

To je torej v glavnem potek 
razgovorov med grofom Sfor
zo in Titovim pooblaščencem 
Y.jem.

V tem trenutku, ko se mrz
lično išče rešitev tržaškega 
vprašanja, ki naj bi odločilno 
pripomogla k pritrditvi zad
njega člena napadalnemu si
stemu ameriškega imperiali
zma v južnem delu Evrope, 
nam lanskoletni razgovor, 
med Sforzo in Titovim po
oblaščencem odkrivajo oboje
stransko željo po čimprejšnji 
ureditvi tega vprašanja na na
čin, ki ‘bi zadostil pohlepu e- 
nih in drugih.

Iz teh razgovorov se lahko 
povzamejo naslednji zaključki: 
Titova in De Gasperijeva vla
da sta si edini v želji po lik
vidaciji STO, ki predstavlja 

B, če bi prejela nekaj ozemlja i resno oviro za ostvaritev vo-
na italijansko - jugoslovanski j jaških načrtov Anglo - ameri- 
meji. Y. je odgovoril negativ-1 kancev na tem področju; obe

vladi sta si edini tudi v iska
nju «načina» za likvidacijo 
STO. Skupna podlaga je torej 
že ostvarjena.

Rimska in beograjska vlada 
sta edini tudi glede načina raz 
kosanja STO: obe priznavata, 
da bi glavni dei cone A moral 
pripasti Italiji in glavni del 
cone B Jugoslaviji. Obe vlad: 
se strinjata tudi, ko gre za 
določitev «višine» popravkov v 
korist Jugoslavije v coni A 
Sforza se v teh razgovorih ni 
postavil proti predlaganim po
pravkom v korist Jugoslavije

Ti dve vladi se točita le v 
trenutku, ko se postavlja vpra
šanje popravkov v korist Ita
lije v coni B. Tito je priprav
ljen odstopiti področje Debele
ga rta, morda celo Koper, Dc 
Gasperi pa je mnenja, da b; 
moral iz «prestižnih razlogov» 
dobiti glavni del obale cone 
B. Iz istih «notranjih prestiž
nih razlogov» se Tito ne more 
odreči glavnemu delu obale 
cone B in se sklicuje na «no
tranje težave s kom riformisti 
ki predstavljajo težko nevai 
nost za njegov režim».

V bistvu gre torej le za 
drugorazredni spor, ker se v 
glavnem eni in drugi strinja
jo s predlaganim in celo za
črtujejo, kako naj bi se razvilo

gospodarsko, trgovsko, finan
čno in prav posebno vojaško 
sodelovanje med Italijo in Ju 
goslavijo.

Ampak od julija 1951 je v 
morje odteklo precej vode 
Ameriškim in angleškim im
perialistom se vedno bolj mu
di s konkretizacijo protisov
jetske fronte. Tej fronti manj
kata le dva člena: Nemčija in 
Italija - Jugoslavija. Vpraša
nje Nemčije skušajo reševati 
d očim so do sedaj največ te
žav imeli s členom Italija- 
Jugoslavija. Prav zato, ker se 
Anglo - amerika-ncem mud' 
je Tito poslal svojega poobla
ščenca Sforzi, prav zato je z 
velikim rizikom dejal avgusta 
lanskega leta, da «Italijani 
lahko dobe Trst», prav zato je 
začel načenjati vprašanje kon- 
dominja, prav zato je privo
lil v londonske sklepe, ki so 
mu dejansko izročili vso cono 
s Sv. Nikolajem in Koprom.

Letos pa je Tito izjavil Sulz- 
bergerju, da je pripravljen, za
četi pogajanja prav na pod
lagi pogajanj med Sforzo in 
Y.jem, t. j. na podlag; prepu
stitve glavnega dela cone A 
Italiji in glavnega dela cone 
B Jugoslaviji. Po drugi strani 
pa nas vsi manevri Anglo-

(Nadaljevan)e na 4. strani)
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Druga napaka, ki se opaža pri nekaterih tovariših je pre
cenjevanje svojih lastnosti, ošabnost, ambicija. Taki člani par
tije se hočejo riniti vedno v ospredje in iščejo pohvale, hočejo 
osredotočiti delo v svoje roke in ne morejo trpeti drugih tova
rišev. Ker so ničemurni, se nočejo ukvarjati s težkimi deli, ali 
deli tehničnega značaja, ker slednja ne dajejo tistih zadoščenj, 
za katerimi stremijo. Taki tovariši hočejo imeti le vodilna 
mesta in smatrajo, da so nenadomestljivi. Druge tovariše 
skušajo potiskati v ozadje ter so nezmožni, da bi ravnali z 
njimi vljudno in s skromnostjo, kot enak z enakim, marveč 
se vedejo ošabno in kot bi bili vsevedneži. Skušajo prehitevati 
svoje voditelje, ne sprejemajo vodstva od drugih in so 
nezmožni, da bi se nekaj naučili od tovarišev in množic, ne 
sprejemajo niti nobene kritike. Kaj radi iščejo, da bi bili 
povišani do važnejših funkcij, nočejo, da bi se jih premestilo 
na drugo mesto dela ki ga smatrajo da je manj važno. Zmožni 
so delati edino le v ugodnih pogojih, toda slabo prenašajo 
nevihte. Ne prenašajo napadov in krivic in se ne znajo prila
goditi okoliščinam. Ne znajo še uveljaviti Kadar bi bilo to 
potrebno in prav tako se ne znajo držati v ozadju, kador bi 
bilo to isto tako potrebno. V njih se poraja velika želja po 
slavi in iščejo, da bi se jih smatralo kot važne osebnosti v 
stvari komunizma. Ko pa ne morejo doseči teh svojih ciljev 
in člani partije ravnajo z njimi hladno ter jih grajajo, takrat 
začnejo taki tovariši omahovati. Taka mentaliteta predstav
lja ostanke mentalitete prevladujočih razredov in pomeni 
nerazumevanje veličine komunizma.

Komunisti ne smejo biti ne ošabni in ne ničemurni, niti 
ko izvršijo velika dejanja ali zelo važna dela. Jasno je, da 
so komunisti lahko zadovoljni in ponosni svojega dela, mo
rajo pa ga znati primerjati z važnostjo stvari, kateri služijo. 
Svoje delo morajo vedno smatrati kot majhen del 'stvari 
komunizma, kot kapljico v oceanu. Prav zaradi tega je tako 
stališče partijca, ki služi stvari komunizma, nedvomno vzviše
no nad katerim koli drugim stališčem.

Komunisti se borijo proti ošabnosti in ničemurnosti čla
nov partije, toda istočasno vzpodbujajo njihovo pravilno 
težnjo, da postanejo vedno boljši borci za stvar komunizma. 
Taka težnja je zdrava in pravilna in nima nič skupnega z 
individualizmom, ošabnostjo in ničemurnostjo.

ZBOROVANJE DELOVNE IN ŠOLSKE MLADINE V KINU “MASSIMO"

Tržaška mladina je obsodila
namerno brezbrižnost sedanje oblasti

Prisotnost delegatovraznih političnih in sindikalnih pripadnosti -Glavno poročilo prikazuje pravo stanje naše mladine - Plodne 
intervencije predstavnikov velikih tovarn in podjetij - Problem kriških športnikov - Resne ovire za razvoj ljudskega športa

Na zborovanju delovne in 
šolske mladine, ki je bilo v 
nedeljo zjutraj v kinu «Mas
simo» je prišlo do še jasnejše
ga izraza naravnost tragično 
stanje tržaške mladine, bodisi 
zaposlene ali brezposelne, ka
kor tudi dijaštva. Iz glavnega 
poročila, ki ga je podal mladi 
delavec Bruno Fabi in števil
nih intervencij delegatov, si 
lahko ustvarimo pravo sliko 
o današnjih življenjskih po
gojih tržaške mladine, ki za
radi skrajne brezbrižnosti me
rodajnih oblasti nima nikakih 
konkretnih izgledov za svojo 
bodočnost.

Da so problemi mladine glo
boko občuteni, nam dokazuje 
tudi številna udeležba, in res
nost posameznih intervencij, 
s katerimi so delegati še po
globili razna pereča vpraša
nja, zapopadena v poročilu 
mladinca Fabija. Razveselji
vo je tudi dejstvo, da so se 
zborovanja, ki je .bilo organi
zirano na široki podlagi, ude

ležili mladinci, ki pripadajo seibno velja za vaško mladino
raznim političnim skupinam 
in sindikalnim organizacijam. 
Tudi mladina se zaveda, da 
je enotnost eden izmed osnov
nih pogojev za dosego katere
ga koli uspeha.

V svojem izčrpnem poročilu 
se je mladinec Fabi dotaknil 
predvsem gospodarskega in 
socialnega položaja mladine 
ter podčrtal, da je problem 
dela temeljno vprašanje, ki 
povzroča največjo zaskrblje
nost med mladino. Iz uradnih 
podatkov, ki so bili objavljeni 
marca meseca izhaja, da je 
od 16,365 brezposelnih prilično 
5.400 mladincev in mladink, ki 
še vedno čakajo prve zapo
slitve. Z nadaljnjimi odpusti, 
ki so sledili in se najavljajo 
za tekoči mesec, pa bo posta
lo to stanje še obupnejše. Ra
zen tega pa je treba vzeti v 
poštev, da je kraj tega števi
la še več tisočev mladincev, 
ki se po vojni niso mogli izu
čiti nobenega poklica, kar po-

TITOFASISTICNA KLIKA JE IZROČILA 
jugoslovanske delavce bedi in lakoti

Kljub lakoti so povečali izvoz koruze, sladkorja in mesa - Poljski pridelki so od 50 do 
70 % manjši od lani - Visoki davki vedno bolj upropaščajo male kmete - Lani je bilo 
nad 3 milijone hektarjev neobdelanega polja - Amerikanci plenijo naravna bogastva v deželi

Pred več kot štirimi leti je 
bila titovska banda razkrin
kana kot banda vohunov in 
ubijalcev. Zločini, ki jih je v 
tem času zagrešila so neizmer
ni in nepopisni. Kljub temu 
pa klika Tita-Rankoviča še 
vedno slepi nesrečno jugoslo
vansko ljudstvo z najrazličnej
šimi lažmi o «neodvisni in sa
mostojni poti», po kateri naj 
bi Jugoslavija stopala v «so
cializem».

Zborovanje, ki so. ga prire
dili titovci v Zagrebu je vse
mu svetu neizpodbitno doka
zalo, kako je ta' klika pod
rejena napadalnemu ameriške
mu imperializmu, kako je z 
njim spojena na vsej črti in da 
ni nič drugega nego vneta a- 
gentura netilcev vojne. Izjave 
o sodelovanju s takoimenova- 
nimi desničarskimi socialisti so 
popolnoma razkrinkale dema- 
goški značaj «socialističnega» 
govoričenja beograjske fašisti
čne klike. Vzpostavitev kapi
talizma, vključitev Jugosla
vije v napadalni imperialistični 
blok, zadušitev civilne indu
strije ini povečanje vojne pro
izvodnje za približno 8 krat 
(po uradnih podatkih) in su
ženjski način življenja prete
žne večine jugoslovanskega 
ljudstva so dejstva, ki dovolj 
zgovorno govore, dejstva, ki 
ne potrebujejo nobene nadalj
nje osvetlitve.

Ameriški monopolisti vedno 
bolj izkoriščajo naravna bo
gastva Jugoslavije, zlasti nje
ne surovine. ZDA kupujejo v 
Jugoslaviji po neverjetno niz
kih cenah ogromne količine 
bakra, svinca, boksita in dru
gih dragocenih rudnin. Izvoz 
teh dragocenosti se je zlasti v 
zadnjih letih izredno povečal.

Kljub temu, da jugoslovan
sko ljudstvo strada, da pogre
ša celo osnovne prehrambene 
predmete, je titovska banda sa
mo v zadnjem polletju izvo
zila v tujino za 3 milijarde 
dinarjev sladkorja, jajc in 
sadja, za 15,8 milijard dinar
jev koruze, za 1,1 milijardo 
krme itd. To zelo občutijo zla
sti delovni ljudje. Poljedelska 
bilanca v tekočem letu je na
ravnost katastrofalna. Titov
ska politika do malih in sred
njih kmetov, huda suša, ve
dno slabša oprema s poljedel
skimi stroji vodijo jugoslovan
sko poljedelstvo v gotovo po
gubo.

Po podatkih titovskega tiska 
je zmanjšanje poljskih pridel
kov zadalo deželi najmanj 130 
milijard dinarjev škode. Po 
poročilih časopisa «Borba» so 
se zmanjšali v nekaterih de
želah za 50 in celo za 70 odst. 
v primeru z lanskim letom. V 
Vojvodini so letos n. pr. pri
delali za 70-85 odst. manj kot 
v prejšnjih letih, konoplje za 
70 odst., hmelja za 40 odst. V 
Srbiji so pridelali za 70 odst. 
manj koruze in ravno za toli
ko manj krompirja, fižola in 
sadja za 60 odst. manj, sena 
za 60 odst., sončnic za 60 odst., 
tobaka za 50 odst. Zaradi 
zmanjšanja količine nakošene 
krme se je občutno zmanjšalo 
število goveje živine. Znano 
je, da se je to število že lani 
znižalo za 11 odst. Vse to po
vzroča neprestano slabšanje 
razmer v jugoslovanskem 
poljedelstvu, večanje bede med 
malimi in srednjimi kmeti in 
med delavci, ki so zlasti v me
stih silno slabo preskrbljeni 
tudi. z osnovnimi življenjskimi 
potrebščinami.

Titovska klika je potem, ko 
je spremenila Jugoslavijo v 
navadno kolonijo imperialistov 
in uvedla v njej teroristični 
režim, izpostavila srednje in 
male kmete nepojmljivemu iz
koriščanju. Davki, s katerimi 
je kmečko ljudstvo silno obre
menjeno, so močno narasli od

leta. 1948. Samo z neposredni
mi davki se hočejo titovci le
tos okoristiti za preko 50 mi
lijard din. Poleg teh davkov 
pa so vpeljani v posameznih 
republikah še drugi davki. Po
vsem jasno je, da revni kme
tje ne zmorejo silnega bre
mena, zato pa jih fašistična 
banda terorizira, uprizarja 
proti njim procese, jih zapira 
in pošilja v koncentracijska 
taborišča in na prisilna dela. 
mnogim s silo odvzema imetje, 
skratka uničuje kmetijstvo. 
Vse to je popolnoma upropa- 
stilo na tisoče jugoslovanskih 
malih kmetov. Zaradi tega je 
na desettisoče hektarjev plo
dne zemlje neobdelane. 2e le
ta 1951. pa je neobdelanost za
jela preko 3 milijone hektar
jev zemlje.

Spričo vsega tega pa se po
ložaj kulakov vedno bolj 
zboljšuje in utrjuje. Dasiravno 
predstavljajo kulaki 6 odst. 
kmečkega življa, znaša njih 
posest preko 35 odst. plodne 
zemlje. Ti pridelajo povpre

čno po 40 odst. celotnih polj
skih pridelkov, vendar pa z 
njimi zalagajo domača tržišča 
le za 10-15%, medtem ko vse 
ostale potrebščine krijejo ma
li in srednji kmetje, ki so za
radi vsestranskega pomanjka
nja in zaradi velikanske po
trebe po denarju prisiljeni pro
dati čimveč in čim je pridelek 
pobran, ne oziraje se na to 
kakšne cene so tedaj v velja
vi. Pogostoma se dogaja, da 
morajo nato kupovati semena 
od kulakov in jih seveda ma
stno plačati, ali pa jemati po
sojilo v gotovini, za katero 
morajo seveda plačevati izže- 
malske interese.

Položaj, v katerem se na
haja delavski razred, je enak 
onemu malih kmetov; je obu
pen in nevzdržen. Po osvobo
ditvi, do katere je prišlo po 
zaslugi Sovjetske armade se 
je težilo za tem, da se izbolj
ša položaj delavca v deželi 
zlasti s tem, da se ojači indu
strializacija dežele. Toda ti
panje je kaj kmalu sp-lavalo

po vodi. Tito je potem, ko je 
napravil iz dežele navadno ko
lonijo imperialistov, silno u- 
propastil že obstoječo indu
strijo. Državne investicije za 
industrijo se stalno manjšajo. 
Leta 1953. bodo zmanjšane za 
62 odst. v primeri z letošnjim 
letom. Med tem bo seveda 
prodrl v še večji meri tuji ka
pital v jugoslovansko gospo
darstvo. Ameriški monopolisti 
bodo odslej izključni gospo
darji vsega pomembnejšega 
gospodarstva dežele, zlasti pa 
njene industrije.

Militarizacija dežele in spre
minjanje Jugoslavije v vojno 
oporišče Američanov igra re
sno vlogo v nazadovanju in
dustrije in vsega gospodar
stva. Letos se je proizvodnja 
n. pr. tekstilne industrije 
zmanjšala za 53 odst., mila za 
57 odst., konzerv za 47 odst., 
tobaka za 29 odst. Istočasno 
se zmanjšuje število delavcev, 

(Konec prihodnjič)
FRANTISEK KRAJCIH

član CK KP CS

Kot posledice tega stanja i- 
mamo naraščanje mladinske 
korupcije, prostitucije in tat
vin. Kot edini ukrep za " iz
boljšanje tega stanja je VU 
izdala januarja 1951 ukaz št. 
5 in nakazala nekaj milijonov, 
s katerimi se je delodajalcem 
olajšalo finančno breme so
cialnega zavarovanja za va
jence. iS tem pa je bil problem 
le delno rešen, ker se je lah
ko zaposlilo prilično le 800 
vajencev. Razen tega pa je na
vedeni ukaz le poskusnega 
značaja in ga VU lahko vsak 
trenutek ukine. Zaradi tega 
se postavlja zahteva po po
daljšanju ukaza za nedoloče
no dobo in zvišanju prispevka 
VU za kritje bremena social
nega zavarovanja. Podjetja pa 
bi morala biti po zakonu ob
vezana, da zaposlijo določen 
odstotek vajencev. V poroči
lu so navedene obenem real
ne možnosti zaposlitve vajen
cev, posebno kar se tiče veli
kih tovarn in podjetij. Po
drobno so obravnavani tudi 
delovni pogoji mladine, ki je 
podvržena nadizkoriščanju in 
se ji ne dajejo vse možnosti, 
da bi se usposobila v svojem 
poklicu. Pri tem so prizadeti 
še posebno vajenci v tovarnah, 
delavnicah in podjetjih. Ne
človeškim pogojem so podvr
žene tudi mladinke, ki so za
poslene v barih, kavarnah in 
trgovinah. Za 8 do 10 ur dnev
nega dela prejemajo tedensko 
povprečno 3 do 4 tisoč lir. 
Najslaibši pa so nedvomno de
lovni pogoji mladih šivilj, ki

3090 lir tedenske plače. V po
ročilu je zajeto tudi vprašanje 
strokovnih šol, k'i so potrebne 
preureditve. Pouk bi se mo
ral namreč vršiti v delovnih 
urah, ki morajo biti tudi pla
čane.

Kar se pa tiče športnega u- 
dejstvovanja ima tržaška mla
dina — kot ugotavlja poročilo 
—• na žalost le malo možnosti 
in to zaradi pomanjkanja 
športnih igrišč in naprav. V 
coni A imamo 14 nogometnih 
igrišč in 63 čet. Dve igrišči 
so rekvirirale okupacijske si
le, eno je last titovcev in 
služi le 2 četama. Tako pre
ostaja 60 četam le 10 igrišč. 
Zaradi tega bi morale vojaške 
oblasti derekvirirati' igrišče v 
Kolonji in pri Sv. Alojzu ter 
poskrbeti za gradnjo novih. 
Kar se tiče košarke je na raz
polago za 50 čet samo 11 
igrišč.

Pereče je tudi vprašanje šol
ske mladine. Iz uradnih podat, 
kov izhaja, da obiskuje sred
nje in višje šole 7.000 mladin
cev in mladink, ki imajo svoje

ladjedelnice Sv. Roka prikazal 
delovne razmere ter občute
no pomanjkanje vajencev. Sli
čne probleme so iznesli Bruno 
Bunc iz ladjedelnice Sv. Mar
ka, Rutigliani Rinaldo iz pod
jetja Kozman, Pacco iz To
varne strojev in drugi. O tež
kih pogojih šolske mladine je 
spregovorila mladinka Maga- 
nja Loredana, hčerka padle
ga partizanskega borca. V 
ganljivem izvajanju je prika
zala žalostno sliko: dijakinj iz 
revnejših družin, ki morajo 
opustiti študije zaradi pomanj
kanja denarnih sredstev in na
to zaman iščejo katere koli za
poslitve. Za to stanje je od
govorna vojaška oblast, ki no
če ukreniti ničesar in ne vidi 
žalostnih življenjskih pogojev 
Tržačanov. Njeni predstavni
ki si upajo celo trditi, da v 
našem mestu ni revščine, ker 
se Tržačani ne sprehajajo pagi 
po ulicah in ne umirajo od 
lakote. Njim je pač dovolj, da

(f , / / / v I.upi c noci po podeželju

RICMAKJE

(Nadaljevanje na 3. strani)

Prejšnji torek so pckojali v 
Ricmanjjh Ivana Petarosa, 
najstarejšeg.a prebivalca do
linske občine. Pokojniku je 
manjkalo le 4 mesece do 100 
let. Četudi je bil že dalj časa 
zelo bolan in je bil privezan 
na .posteljo, si je vendar želel 
učakati to častitljivo oblet
nico. Na žalost se mu želja 
ni izpolnila.

Ivan Petanos je bil skrben 
in delaven kmet. Znan je bil 
tudi kot poštenjak. Vendar 
pa njegovo življenje ni bilo 
bogve kako rožnato. V svo
jem izredno dolgem življe
nju je doživel marsikatero 
nadlogo.

Pred' dobrim letom je še 
pripovedoval svoje spomine. 
Večkrat so ga obiskali novi
narji in drugi ljudje, ki se 
zanimajo za dogodke iz 
prejšnje dc-be.

Vse je dobri starček rade- 
volje sprejel in jim pripo
vedoval kolikor je pač mo
gel. Po -njegovi zaslugi je 
danes marsikateri važen do
godek zabeležen in ni nevar
nosti, da se izgubi v pozabo.

Pogreba! se je udeležilo 
mnogo vaščanov, kar potrju-

posebne probleme, posebno kar' 
se tiče pretirano visokih šol
skih taks, stroškov za učni 
material itd. -Največjo zaskrb
ljenost pa povzroča problem 
zaposlitve po dokončanem štm 
diju.

V zaključku svojega poroči
la. je Fabi v imenu vseh zbo
rovalcev naslovil pozdrav mla
dini cone B ter pozval vse 
mladinske organizacije, naj 
podprejo njeno borbo proti ti- 
tofaišističnemu terorju.

Razvila se je nato široka

PISMO IZ S A L E Ž A

Pogled v dvorano zborovalcev.
se zaposlijo s 14 letom ter jih 
običajno odpuščajo-, ko doseže
jo 18 let, večinoma sploh niso 
vpisane v bolniški blagajni, 
nimajo plačanih izrednih ur in 
morajo delati za 700 do največ

diskusija, v katero je poseglo 
večje število delegatov iz več
jih tovarn in podjetij, ki so 
iznesli konkretne primere o 
pogojih dela in izkoriščanju. 
Tako je Berlocchi Orlando iz

Občani so nezadovoljni
s sedanjo občinsko upravo
V «Primorskem dnevniku» z 

dne 4. t. m. je objavljeno poro
čilo o nekem sestanku svetoval
cev in predstavnikov takoimeno. 
vane liste Slovenske skupnosti 
za zgoniško občino.

Bralec omenjenega lista, ki ne 
pozna teh gospodov in ki bi sodil 
le po dolgem hvalospevu članka, 
bi si prav gotovo ustvaril dru
gačno sliko o razmerah v zgoni- 
ški občini, kakršna pa v resnici 
je. Da ni vse zlato, kar se sveti 
nam pričajo razne pritožbe obča
nov, pritožbe proti sedanjim ob
činskim upraviteljem.

V poročilu je med drugim ome
njeno tudi, da se je razpravljalo 
o napeljavi elektrike v zaselke, 
ki so še brez nje. Da, res, skrajni 
čas je, da se prične s tem delom. 
Toda nikakor ne na tak način, 
kot si ga zamišlja občinski od
bornik, ki je prišel pred tremi 
tedni v Bajto, ki spada pod Sa- 
lež ter dejal, da bodo imeli elek
triko kmalu le, ako plača vsaka 
družina po 40.000 lir; v nasprot
nem primeru pa bodo morali še 
nadalje čakati.

Mar ni še dovolj zavlačevanja z 
napeljavo? Prva skrb in dolžnost 
sedanje občinske uprave bi mo
rala biti ta, da čimprej zasveti
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Nasprotniki so mnogo žrtvovali za to, da bi nas izločili iz občinskih svetov, toda samo s pomočjo 
sleparskega zakona so se prerinili na površje ■ Titofašisti so izgubili 483 glasov v goriški občini

Sedaj, ko razpolagamo z do
končnimi podatki o izidu ne
deljskih voli-tev, lahko pov
zamemo zaključke in napravi
mo bilanco o uspehih, ki so 
jih dosegle demokratične sile 
na Goriškem.

Prvi uspeh: Kljub vsemogo
čim sredstvom, ki so se jih po- 
služili naši nasprotniki, od 
duhovnega pritiska nad določe
nim delom volivcev pa do go
ljufij, ustrahovanja, izkori
ščanja oblasti itd., so demo
kratične sile povsod ostale na 
svojih položajih; v nekaterih 
krajih pa so te položaje celo 
izboljšale.

Drugi uspeh: Tri demokra
tične občine Turjak, Škocjan 
in St. Peter ob .-Soči so še na
dalje v rokah delovnih ljudi, 
ki so z veliko večino (zlasti 
v Turjaku) premagali nasprot
nika, ki se je skušal na razne 
načine preriniti do veljave. To 
je dokaz, da so dosedanji ljud. 
ski upravitelji občin pravilno 
delali, od česar ima koristi ve
lika večina prebivalstva.

Nasproti tem uspehom demo. 
kratičnih sil stoje nasprotniki: 
demokristjani, neofašisti (MS 
I), titofašisti, liberalci in dru
gi protiljudski zavezniki. V 
vseh ostalih krajih so se de
mokristjani z vsemi svojimi 
zavezniki z majhno večino pre
rinili do občinskih uprav. V 
Foljanu-Sredipolju so demo
kristjani dobili občino samo 
zaradi preferenčnih glasov, v 
Ronkih pa z razliko 25 glasov. 
V nekaterih furlanskih obči
nah, k; so jih do sedaj sma
trali demokristjani za svoje 
trdnjave, so isti dobili le rela
tivno večino.

Po vsej pokrajini so imele 
volitve značaj jasne in odločne 
borbe med naprednimi in na

po vso d z vsemi sredstvi borijo 
za to, da bi še nadalje ostale na 
svojih pozicijah da bi še na
dalje uživale privilegije in da 
bi bile pri tem podprte od 
delavskega razreda. V Gorici 
se tej borbi pridružuje še bor
ba med razgretimi nacionali
zmi, ki jo i italijanski i slo
venski šovinisti na vso moč 
podpihujejo na škodo bratstva 
m pomirjenja, za kar se po
sebno borijo komunisti in dru
gi pošteni demokrati.

Šovinisti so v Gorici popol
noma prezrli konkretna vpra
šanja zato, da so čimlažj-e špe
kulirali z nizkotnimi šovini
stičnimi gesli v borbi proti de
mokratičnemu gibanju, ki ga 
vodi Komunistična partija. Ita^ 
lijanski šovinisti se zaganjajo 
s posebno vnemo proti komuni
stom zato, ker zahtevajo spo
štovanje nacionalnih pravic 
Slovencev.

Kot se je z lahkoto predvi
devalo, je v Gorici zmagala 
DC, kljub temu, da je v pri
meri z lanskimi volitvami iz
gubila okrog 2.000 glasov. Za
nimivo pa je, da je klika, ki 
vodi to stranko silurirala dose
danjega odbornika in referen
ta za javna dela. Polesija. Ne
dvomno se ji je razmeri! zato, 
ker se je «preveč» brigai za 
delavce.

Podčrtati moramo tudi dej
stvo, da smo v zadnji volilni 
kampanji postavili v ospredje 
razpravljanje o življenjsko 
važnih vprašanj h, ki zanimajo 
vse delavce. Razpravljanja o 
teh vprašanjih b:mo tudi v bo
doče nadaljevali. Prav tako bo
rne še nadalje razkrinkavali 
sleparski volilni zakon, ki ga 
"vsiljujejo demokristjani.

V vseh podeželskih občinah

in borbene skupine, ki bodo 
prav gotovo z uspehom vodile 
nadaljnjo borbo proti predstav
nikom bogatašev in jih tako 
prisilile, da bodo preusmerili 
svojo dosedanjo politiko do de
lavskega razreda in. stopili na 
d ern o-k ra t ičnej š o pot.

Predvsem pa je važno, da 
smo v sedanji volilni kampa
nji ojačili borbo .proti titofa- 
šistom, ki še vedno špekulirajo 
z gesli, ki so draga slovenskim 
prebivalcem. Titovci ne more
jo govoriti o zaščiti pravic

Slovencev, o uzakonitvi slo
venske šole irf o vzpostavitvi 
demokratičnih svoboščin. Fa
šisti tega ne morejo zahtevati! 
Prav tako oni ne morejo vo
diti in niti zasledovati nobene 
druge konkretne borbe, ki bi 
koristila izboljšanju delavske
ga razreda, pomirjenju med tu 
živečima narodma. Tega ne 
morejo storiti tudi zato, ker 
vodijo provokatorsko politiko, 
politiko ra-zdora in vojne in ker 
so kot demokristjani zavezniki 
napadalnega atlantskega bloka!

VOLILNI IZIDI
V goriški občini so dobile 

stranke, ki so se udeležile vo
litev, naslednje glasove: 

Komunisti, socialisti in neod
visni 1494 glasov, ali 6.6%, 1 
svetovalca; «Lipa» 1542 glasov, 
ali 6,8 odst., 2 svetovalca; tito
fašisti 1523 glasov, ali 6,7 odst,, 
2 svetovalca; mi s ini 3560 ali 
15,7 odst., 4 svetovalce; social
demokrati 11919 glasov, ali 8,4 
odst., 2 svetovalca; italijanski 
liberalci, republikanci in neod
visni 1289 glasov, ali 5,7 odst., 
1 svetovalca; monarhisti 1007 
glasov, ali 4,4 odst., 1 sveto
valca; istraski begunci' 848 gla
sov, 3,7 odst., 1 svetovalca; de 
mokristjani 9527 glasov 42 
odst., 26 svetovalcev. Lista «Ri
nascita» bo imela v občinskem 
svetu enega svetovalca in sicer 
tov. Battija. ki je bil izvoljen

Podprimo odločno borbo 
za priznanje naših šol!

Veliko zanimanje med kulturnimi delavci - Škodoželjno rovarjenje titovcev obsoja vsa demokratična javnost

GORICA — Vest, da so poslan
ci Beltrame, Lazza in Luzzatto 
predložili zahtevo po uzakonitvi 
slovenske šole v smislu 6. čl. re
publiške ustave je vzbudila med 
slovenskim in tudi med italijan
skim demokratičnim življem veli
ko zanimanja. To zanimanje je 
zlasti živo med slovenskimi kul
turnimi delavci, kateri se najbo
lje zavedajo pomena, ki ga ima 
taka zahteva, obnosno pomena, 
ki ga bo imelo priznanje sloven
ske šole. Zato pa vsa poštena de
mokratična javnost obsoja titov
ski napad na poslanca tov. Bel- 
trameja. Javno mnenje obsoja 
zlasti dejstvo, da so titovci spro
žili ta napad tedaj, ko je bila
go i omenjena zahteva že predlo- 

zadnjaškimi silami. Slednje se' smo poslali na občine močne žena ministru za javno izobrazbo.

To delajo titovci predvsem■ zato, 
ker jih je sram pred Slovenci, 
kateri jih sprašujejo: kaj ste
storili za to, da se uzakonijo slo
venske šole, kako branite inte
rese Slovencev na Goriškem in 
kako jim pomagate v borbi za 
narodni in gospodarski obstoj?

Da ni titovcem popolnoma nič 
mar za usodo Slovencev v za
mejstvu nam tudi zgovorno po
trjuje dejstvo, da niso predlo
žili svojih kandidatnih list v no
beni drugi občini, kjer žive Slo
venci razen Gorice. Tega niso 
storili iz gole usluge do demo
kristjanov, ki si laste monopol 
nad omenjenimi občinami.

Zahteva po uzakonitvi sloven
ske šole ni bila le gola fraza, ali 
morda vabljivo geslo v času vo

lilne kampanje, temveč je dej
stvo, od katerega komunisti, so- 
socialistt in demokrati ne bodo 
nikoli odstopili. Zato pa je dolž
nost vseh nas, da borbo za pri
znanje slovenske šole še nadalje 
vsestransko podpiramo in da ob
sodimo vsak še tako zakrinkan 
tendenciozen poiskus rovarjenja 
proti pobudam naših parlamen
tarcev.

Naše občinske uprave v Furlaniji
V občinskem svetu y Tržiču 

bomo imeli 6 svetovalcev, v 
Gradišču 4, v Romansu 4, v- Fa
ri 3, v Marianu 3.Občinske u- 
prave v Turjaku, Škocjanu in 
St. Petru ob Soči pa bodo. še. 
nadalje v naših rokah.

s 313 preferenčnimi glasovi.
Na občinskih volitvah leta 

1948. pa so prejele sledeče 
stranke naslednje, število gla
sov: Komunisti, socialisti in 
neodvisni 1.281, titovci 2.006, 
lipa 1-112; demokristjani pa. 
10.302 glasov.

V Tržiču se. je volitev ude
ležila 83,3 odst. volivcev. Li
sta «Rinascita» (Komunisti, so
cialisti in neodvisni) je prejela 
4390 glasov (leta 1948. 3.712); 
demokristjani 6088 (1948. leta 
6.395)! fašisti 1468, socialde
mokrati 1498 in republikanci 
870.

V Dolenjah v Brdih je dobi
la neodvisna lista 133 glasov, 
demokristjani pa 384. Volilna 
udeležba 84,3 odist.

V Ronkih je dobila lista «Ri. 
nascita» 2303 glasove (1948. 
leta 1.91.6), demokristjani 
2328 (1948. leta 2.056). Volil
na udeležba 89,7 odist.

V občini Foljan-Sredmolje je 
dobila naša lista 697 glasov 
(11948. leta 640), demokristjani 
tudi 697 (1948. leta 699) gla
sov. Zaradi preferenčnih gla
sov dobe župana demokristjani. 
Volilna udeležba 93,5 odst.. V 
vseh teh občinah, kjer prebi
vajo tudi Slovenci, nista slo
venski nacionalistični stranki 
predložili svojih kandidatnih 
list. To sta naredili na ljubo 
demokristjanom.

Fara ob Soči: Volivcev 90,7 
odst.; «Rinascita» 347, DC 680 
glasov. Gradišče ob Soči: Vo
livcev 88,6 odst.; «Rinascita» 
1239, DC 1565 glasov. Gradež: 
Volivcev 84,1 odst.; socialko- 
munisti 1259, DC 2759, fašisti 
335. Mariano: Volivcev 94,4 
odst.; socralkomunisti 309; DC 
424 glasov. Romanis: Volivčev 
94,4 odst.; socialkomunisti 1273, 
DC 1389. Škocjan ob Soči: Vo
livcev 93,4 odst.; socialkomuni- 
sti" 1706, DC 1280. St. Peter ob 
Soči: Volivcev: 02.4 odst.; so
cialkomunisti 608, DC 463. Sta- 
rancam:- Volivcev 92,2 odst.; so
cialkomunisti 889, DC 977. Tu
rjak: Volivcev 92.8 odst.: so
cialkomunisti 849, DC 417, faši
sti 114.

elektrika tudi v Bajti. Prizadete 
družine to pričakujejo!

Tudi pri občinskih delih pod 
okriljem SELADa ni vse v redu. 
Dogaja se diskriminacija. Delav
ci, ki bi morali delati po 6 mese 
cev, so delali kvečjemu po 3 do 
4 mesece. Nova občinska uprava 
jih je odpustila, na njih mesta 
pa sprejela tudi ljudi, ki so že 
delali 5 do 6 mesecev.

Pod prejšnjo upravo je bil na
stavljen po en cestar za vsako 
vas v mesecih aprilu in oktobru. 
Ta je popravil vse poti. Pod no
vo upravo se to ni zgodilo. Zato 
pa ni čudno, ako vse poti kažejo 
rebra.

Kot piše «Primorski», so go
spodje razpravljali tudi o delu 
občinske podporne ustanove. Kaj 
imajo opraviti svetovalci in dru
gi gospodje pri tej ustanovi? 
Zanjo mora skrbeti poseben od
bor, ki je za to postavljen in ki 
se je sestal pred 14 dnevi ter do
ločil vse potrebno za dodelitev 
božičnih paketov siromašnim dru
žinam. Mar pa so razpravljali 
samo zato ker odbor podporne 
ustanove sestavljajo 3 komuni
sti in t član SDZ?

«Primorski dnevnik» je odgo
voril na članek, ki je bil pred 
nekaj tedni objavljen v «Delu» 
v zvezi s smrtjo vaščanke Eli
zabete Furlanove. Da bi opral ti
ste, ki so krivi, da se ni izpol
nila zadnja želja pokojnice, nam
reč, da bi pretino je umrla še vi
dela svoje otroke, ki žive v Ju
goslaviji, se je pripeljal eden iz
med urednikov omenjenega lista 
na dom pokojnice. Drugače ne
go je zapisal, seveda ne more 
zapisati. In to je dovolj! Napisal 
je, da so ugotovili, da je pisanje 
v «Delu» nesramna laž ter da je 
napisano samo zato, da bi prt 
ljudeh diskreditiral «ljudsko» o- 
blast v Jugoslaviji. Omenjeni 
urednik je v prisotnosti več čla
nov družine vprašal ali se stri
njajo s člankom o pokojnici, ki je 
bil objavljen v «Delu». Prizadeti 
so mu odgovorili, da se strinjajo. 
To je tudi resnica! Torej kdo la
že? Zakaj ni «Primorski» ob
javil to, kar je družina priporo
čila in kar odgovarja resnici?

Vaški dopisnik 
iz Saleža

je kako je bil cenjen dobri 
starček. Naj mu bo lahka 
domača zemlja!

Sv. KRIK
Dejstvo, da se je vrli kri

ški pevski zbor odzval vabi
lu Italijanske splošne zveze 
dela OGIL za nastop v Neap
lju ob pril liki njenega kon
gresa, je spravilo s tira va
ške titovce. Spočetka so kro
žile po vasi različne ten
denciozne vesti, katerih na
men je bil demoralizirati 
marljive pevce ter jih odvr
niti od tega, da bi se gosto
vanja udeležili. Ko pa so vi
deli. da se jim to ni posre
čilo in potem ko so zvedeli 
za veliki uspeh na koncertu, 
za prisrčen sprejem in gosto
ljubnost, kil so ju bili delež
ni pevci, posebno pa še za 
dejstvo, da so na koncertu 
dobili prvo nagrado, je ti
tovce tako razkačilo, da še 
sami niso vedeli, kaj vse naj 
bi si izmislili na račun .pev
cev. Posebno mnogo se je o 
tem govorilo ivi gostilni pri 
Bernardi, baje tudi gostilni
čar ni štedil z besedami. Ko
liko je na tem resnice vedo 
najbolje tisti, ki tja zahajajo. 
Tam se je go-vorilo tudi, da 
bi bili pevce v Neaplju vsaj 
«skrt alali». da so šli prodajat 
Trst Italiji (oh ta ubogi Trst 
vsi ga že toliko časa pro
dajamo, a noben vrag ga še 
ni kupil...) Seveda naši Kri
žani ne ostajajo dolžni niko
mur im so odgovorili zavid- 
ljivcem tako, kot je bilo tre
ba. In zakaj neki ne bi' tega 
storili, saj so lahko ponosni 
na to, da isp ponesli lepoto 
naše slovenske pesmi tudi v 
Italijo.

1

!

TREBČE

Trebenske gospodinje so z e. 
lo nezadovoljne z novo uved
bo urnika za prodajo kruha. 
Vas namreč zalagata s kru
hom en pek iz Bazovice in 
eden z Opčin. Prej so vozili 
kruh redno. Ob 8. uri so ga 
že prodajali v trgovinah, se
daj pa se dogajajo velike za
kasnitve. Včasih ni kruha vse 
dopoldne, zaradi česar so že
ne posebna v skrbeh, in ni
majo kruha niti za kosilo. 
Da o svežem kruhu niti ne 
govorimo.

Med gospodinjami krožijo 
govorice, da so tega krivi 
pekovski delavci. To pa ne 
odgovarja resnici, kakor ne 
odgovarja resnici, da isti de
lavci zaslužijo na mesec P° 
80.000 lir. To je umetno u- 
skvarjena laž. ki je naperje
na proti delavcem. Dejstvo 
pa je, da so do tega privedli 
peki-gospodarji, ki nočejo za
posliti dovolj delavcev in jih 
pošteno plačati. Ce hi to- sto
rili, bi bil kruh gotov za pro
daja že ob 6 zjutraj. Krive 
so tudi merodajne oblasti, ki 
so pristransko odredile, da 
se bo kruh prodajal šele oh 
8. namesto ob 6. uri.

V okolici pridejo do izraza 
še večje zakasnitve. In tak0 
pridemo do takih neredov, 0 
katerih govorimo' zgoraj. Vse 
to se gadi na škodo delav
cev, ki morajo zdoma že zgo
daj zjutraj in z ar a dii tega >" 
majo celo pri kosilu stat 
kruh. Prizadete so pa tud* 
gospodinje, ki morajo P° 
nepotrebnem tratiti čas *n 
čakati, da pripeljejo kruh' 
mesto da bi opravljale svoja 
dela. Zaradi tega vlada ve
liko nezadovoljstvo v vasi.

Pozivamo merodajne obla
sti. naj zadevo pregledajo 
uredijo tako, da bo kruh re
dno v prodaji vsaj ob 8. ziuj 
traj. To zahtevajo prizadet* 
delavci in njihove gospodi
nje!
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Prvi kongratulanti pred novo-d0k°“Čan°' V Kore*
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Eisenhovver ob obisku , 
reji: — Moje poslanstvo še
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izvoljenim

sednikom.
(Po listu «Rude pravo»)

De Gasperi in italijanska ustava
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VU, titofašisti in italijanski šovinisti
združeni proti našim nacionalnim pravicam
iVinterton
A/interton

Postojna
Zemljak

'rejšnji teden je bil gen. Win- 
kon, poveljnik anglo-ameriške- 
I področja STO v Postojni kot 
it titovske vlade in si je ogle- 
| — kot pravi uradno poročilo 
postojnsko jamo. Po svojem 

Bratku je poklical k sebi na
rinskega župana g. Terčona, 
Iopozoril, da je postavil dvojč
ke napise s krajevnimi imeni 
1nasprotju z veljavnimi zakoni» 
[t. j. v nasprotju s fašističnim 
tonom leta 1923; in mu vojaško 
«zal, naj poskrbi za to, da se 
Inapisi odstranijo.
Kot je logično, nabrežinsko- 
p inska občinska uprava ni iz
lila tega ukaza, ki globoko žali 
Kionalna čustva Slovencev in 
nokratična čustva vseh pre. 
talcev STO.
k ponedeljek 15. t. m. se je tao
istični predstavnik v Trstu 
mijak podal k Wintertonu in 
1uradnih poročilih «protestiral» 
jpti generalovemu ukazu. Dej- 
ko pa je, da je gen. Winterton 
foj po obisku titofašističnega 
ristavnika dal odstraniti s po
tijo močnih policijskih oddel
il dvojezične table ne samo u 
pUanu, Devinu in Stivanu, mor
ti tudi v Nabrežini. 
pa dva dogodka nas lahko zelo 
»ro poučita o prisrčnih odno- 
I, ki vladajo med titofašisti in 
kdstavniki okupacijskih oblasti 
|področju A STO, kar prav go- 

I b0 ne more prepričati navad- 
I ka človeka o iskrenosti titofa- 

*ou, ko se postavljajo v tem in 
pgih primerih kot «dosledni» 
'unilci narodnih pravic Sloven- 
k. Kdo nam bo mogel dokazati, 

se ob teh dveh prilikah, t.j. 
'Postojni in ob razgovoru Win- 
hon-Zemi;'ak ni govorilo o tej

I Počastimo obletnico roj
stva tov. Stalina z obno
vitvijo izkaznic partije do 
21. decembra!

Obnovitev partijske iz
kaznice za prihodnje leto 
ne pomeni samo, da smo 
s tem obnovili svoj vpis 
kot člani partije. Pomeni 
Predvsem obvezo za bo
doče borbe za dobrobit de
lavskega razreda in vsega 
ljudstva ter utrditev zau
panja do partije in njene 
nepremagljivosti, zaupa
nja v moč in zgodovinsko 

Iviogo delavskega razreda.

teui; kdo nam bo mogel zago
sti, da se Kraigherjevi pred- 
'bniki v Postojni in Titov 
°lnomočenec v Trstu niso do- 
'hlli o načinu odstranitve dvo
ličnih napisov v nabrežinsko- 
otnski občini? Predobro so zna- 
hlapčevska čustva titovcev do 

'glo-amerikancev, predobro je 
ina popolna podreditev titofa- 
Učne politike anglo-ameriškim 
Mam, predobro je znano vsem 
:4em, da so Anglo-amerikanci 
lanski gospodarji Jugoslavije 
da so oni, ki navdihujejo po

lko beograjske vlade. Zato je 
)fooo, da se je zgodilo tako, kot 

naznačili.
Postojna in Zemljak: poleg an- 
r-ameriških okupacijskih obla- 
r. ki vedrijo in oblačijo na na- 
K področju, poleg Palutana in 
pijanskih šovinističnih krogov, 
) tudi titofašisti krivi, da je 
Mo do odstranitve dvojezičnih 
vtsov v nabrežlnsko-devinski 
'dn i.
W __________

In titofašisti imajo še pogum, 
da vreščijo proti Komunistični 
partiji in demokratičnim organi
zacijam, češ da so «izdale» borbo 
nabrežinsko-devinskega prebival, 
stva. proti ukazu gen. Wintertona 
in ukrepom conskega predsednika 
Palutana, ker so odrekle vsako 
najmanjše sodelovanje s titofaši- 
sti._ Ampak Komunistična partija 
in naše demokratične organiza
cije si niso nikoli niti postavile 
vprašanja «enotne fronte» s tito
fašisti, kot si niso in si ne bo
do nikoli postavile vprašanja 
«enotne fronte» z italijanskimi 
fašisti. Italijanski ali titovski 
fašizem sta eno in isto. Oba se 
poslužujeta istih metod in istih 
gesel, oba predstavljata težko 
nevarnost za vse naše prebival
stvo.

S fašisti kakršnekoli narodno
sti ni in ne more biti enotne 
fronte, proti fašistom kakršnekoli 
narodnosti velja le odločna, ne
izprosna in brezkompromisna 
borba, ki se neha le v trenutku, 
ko je fašizem uničen in pokopan. 
In s kom, naj bi veljala «enotna 
fronta» v nabrežlnsko-devinski 
občini? Ali morda z neznatno 
manjšino, ki predstavlja tisto 
vlado, ki se je že domenila z De 
Gasperijem, kako mu bo izročila 
Trst in cono A, ki je vdinjana 
vladam, katerih predstavniki v 
Trstu nam odrekajo najosnovnej
še nacionalne pravice? Naj bi se 
sklenila «enotna fronta» s tisto 
mršavo skupino, katerih nadreje
ni v coni B in Jugoslaviji zati
rajo jugoslovansko ljudstvo, na
cionalne manjšine in v coni B 
prav posebno Italijane, in ka
terih nadrejeni si ilegalno in 
provokatorsko priključujejo del 
STO, t. j. del druge državne 
tvorbe? Ali naj bi se mogla skle
niti «enotna fronta» s tistimi, ki 
zapirajo, morijo, preganjajo naše 
tovariše v coni B in Jugoslaviji? 
Ce bi se kaj takega zgodilo bi 
pljunili na jugoslovanske in istr
ske tovariše, ki nas bi lahko u- 
pravičeno smatrali za Izdajalce.

Zato s titofašisti ne more biti 
«enotne fronte», kt pa je mogoča 
na slovenskem polju z vsako ne- 
litovsko skupino, na kar smo 
vedno in povsod pripravljeni.

Titofašisti in titopendentisti, 
ki so prijatelji sovražnikov Slo
vencev, t. j. anglo-amerikancev, 
katerim stalno pojejo hvalnice, 
medtem ko histerično pljuvajo 
na edino deželo, ki se zavzema 
za ustanovitev STO, t. j. na Sov
jetsko zvezo, nimajo pravice, da 
se zavzemajo za naše nacionalne 
pravice, ker so sovražniki naših 
nacionalnih pravic in nacional
nih pravic Italijanov v coni B 
in ker je borba za nacionalne pra
vice nedeljiva. Kdor zatira druge 
narode, se ne more zavzemati za 
svoj narod. To mora biti jasno. 
In to velja tudi italijanskim šo
vinistom, ki tako kričijo zaradi 
preganjanja Italijanov v coni B, 
istočasno pa uprizarjajo gnusno 
in podlo gonjo proti Slovencem 
v coni A.

Le na podlagi borbe za nacio
nalne pravice obeh zatiranih na
rodnosti na STO v okviru borbe 
za vsesplošne demokratične pra
vice se naše vprašanje lahko re
ši. Le na podlagi borbe proti 
vsakemu nacionalizmu bomo lah
ko ostvarili široko in enotno 
fronto Slovencev in Italijanov, 
kar bo porok zmage.

S. N.

Izvršni komite Komunistične partije STO je odobril 
sledečo resolucijo:

Izvršni komite Komunistične partije pošilja prisrčen 
in solidaren pozdrav prebivalstvu občine Nabrežina, ki 
se bori za obrambo svojih nacionalnih pravic.

Zadržanje predsednika cone, ki je imenovan od voja
ške okupacijske uprave, kakor tudi zadržanje generala 
Wintertona do pravice prebivalstva, da ima dvojezične 
napise, je nedopustno sovražno in nasilno.

Komunistična partija obsoja tudi anttslovansko šovi
nistično kampanjo, ki je bila sprožena v zvezi z dvoje
zičnimi napisi v Nabrežini in ki ima namen podžigati oba 
nacionalizma. Ta kampanja je enakega kova kot titovska 
kampanja, ki med tem ko «brani» dvojezičnost v Nabre
žini, pozdravlja generala Wintertona kot gosta vlade Slo
venije in poroča o navzočnosti zaželenih angleških in 
ameriških gostov na prireditvah v Portorožu.

Ce je kdo, ki nima pravice, da protestira in da špeku
lira so to titovci, ki raznarodujejo cono B in ki so od
vzeli vse pravice tamkajšnjemu italijanskemu prebival
stvu. Titovstvo in fašizem sta eno in isto in ju prebival
stvo mora odkloniti z enakim ogorčenjem.

Izvršni komite izreka svoje zadovoljstvo nad solidar
nostjo, ki so jo do nabrežinske občine izkazali komuni
stični svetovalci drugih občin ter podčrtuje za vso Partijo 
in za vse demokrate, Slovence in Italijane, da je borba 
proti žalitvam nacionalnih pravic Slovencev ena izmed 
poglavitnih nalog slehernega komunista in slehernega de
mokrata, katero je treba izpolniti v bitki za vzpostavitev 
in obrambo vseh demokratičnih svoboščin.

Solidarnost SHPZ
V solidarnostnem pismu, ki ga je poslala SHPZ žu

panstvu devinsko-nabrežinske občine, ostro obsoja in pro
testira proti izzivalni odredbi conskega predsednika in 
neču-venemu ukazu gen. Wintertona.

SHPZ ugotavlja, d'a se hočejo na ta način ponovno 
uveljavljati stari protislovenski fašistični zakoni, kar 

globoko žali čustva vseh zavednih Slovencev in demokra
tičnih Italijanov, -ki so že večkrat izpričali svojo odloč
no voljo, da se hočejo za vedno otresti sličnih protizako
nitih odredb vojaških in civilnih oblasti. Za te odredbe 
nosi predvsem odgovornost Vojaška uprava, ki bi morala 
na podlagi mirovne pogodbe z Itali-jo že davno ukiniti vse 
fašistične zakone. Naše ljudstvo bo stalo trdno in enotno 
v obrambi svojih narodnih pravic ter se bo še nadalje 
borilo proti vsem, ki bi mu jih skušali kratiti ter se bo 
še tesneje združilo, ramo ob rami z vsem-i zdravimi silami, 
ki mu bodo stale v tej pravični borbi ob strani. V tem 
smislu izreka SHPZ svojo popolno solidarnost občinskemu 
svet-u- občine Deviro-Na-brežina.

Pismo dolinskega župana
Zupan dolinske občine tov. Lovriha je poslal nabre- 

žinskemu županu g. Terčonu naslednje pismo v zvezi z 
vabilom na sestanek vseh županov, ki -bi se ga udeležila 
tudi titovska župana Zgonika in Repentabra. Slično pismo 
je poslal tudi tov. Pacco, miljski župan.

Spoštovani gospod Terčon,
Zelo rad bi se odzval Vašemu vabilu, ako bi se ne 

udeležili sestanka tudi titofašisti, s katerimi nimam na
mena sodelovati. Omenjeni se sicer razlikujejo od ita
lijanskih fašistov samo po narodnosti, v ostalem pa si 
lahko podajo roko. Italijanski fašisti, podpirani od tujih 
okupatorjev zatirajo nas Slovence titofašisti pa zatirajo 
v coni B Italijane.

Zagotavljam Vam gosp. Terčon, da bom nadaljeval 
borbo za uveljavitev demokratičnih narodnih pravic Slo
vencev ter sem solidaren z akcijo, ki jo vodite in Vam 
iskreno želim uspeha in zmage.

S spoštovanjem LOVRIHA DUŠAN

Občinski odbor v Dolini je s svoje seje dne 16. 12 
1952 poslal sledečo protestno resolucijo gen. Wintertonu 
in v vednost prof. Palulanu:

«Občinski odbor v Dolini, po resni razpravi o do
godkih, ki so se vršili in ki se še nadaljujejo v zvezi z 
dvojezičnimi napisi v nabrežinski občini, energično prote
stira proti zadržanju in nedemokratičnemu stališču, ki sta 
ga do dvojezičnih napisov zavzela vojaški poveljnik gen. 
Winterton in conski predsednik prof. Palutan, sklicujoč 
se na fašistični zakon štev. 800 iz leta 1923; vztrajno za
hteva: 1. da se takoj razveljavijo fašistični: diskrimina
cijski zakoni, ki žalijo in zatirajo slovensko prebivalstvo 
tega področja; 2. da gen. Winterton odstopi od svojih 
izjav ter da dvojezični napisi ostanejo na svojih mestih, 
ter končno izraža svojo solidarnost z nabrežinsko občin
sko upravo, ki se dosledno in vztrajno bori za enako
pravnost tu živečih narodnosti. Istočasno občinski odbor 
v Dolini protestira proti raznarodovalni politiki Titovih 
fašistov v coni B, ki je naperjena predvsem proti tam
kaj živečim Italijanom.»

KAKO SO POTEKALI DOGODKI
V ZVEZI Z DVOJEZIČNIMI NAPISI
Prejšnji mesec je nabrežtnsko- 

devinska občina na podlagi skle. 
pov starega občinskega odbora 
postavila po nekaterih vaseh 
dvojezične table s krajevnimi 
imeni. Postavila jih je — kot je 
logično — tudi v Sesljanu, De
vinu in Stivanu. Dejstvo, da so 
se pojavile ob glavni cesti Trst- 
Tržič dvojezične table s krajev
nimi imeni v slovenščini in ita
lijanščini je zbodlo v oči itali
janske šovinistične kroge, ki so 
takoj začeli preko svojega časo
pisja ogabno gonjo proti temu 
popolnoma naravnemu ukrepu 
nabrežinsko-devinske občine.

Ko je bilo ozračje že dovolj 
razburkano, je posegel vmes de- 
mokristjanski conski ' predsednik 
dr. Palutan, ki je 26. novembra 
poslal nabrežlnsko-devinski ob
čini poziv, naj se table z dvoje
zičnimi napisi odstranijo. Pri tem 
se je skliceval na prosluli fašistič
ni zakon od leta 1923., s katerim 
je sam Mussolini ukazal popače
nje slovenskih krajevnih imen, 
in na ukaz VU 183, ki je prizadel 
težko krivico slovenskemu pre
bivalstvu cone A, ker je na pod
lagi kršitve mirovne pogodbe z 
Italijo, postavil slovenski jezik v 
podrejen položaj v popolnoma 
ali večinoma slovenskih občinah 
in ga je izključil iz javnega 
življenja v tržaški in miljski.

Kot je bilo pričakovati, je na- 
brežinsko-devinska občinska u- 
prava odgovorila na ta Paluta- 
nov poziv negativno, ker se je 
pri tem opirala na mirovno po
godbo in na slovenski ali večino
ma slovenski značaj tistih vasi, 
o katerih je bilo govora.

Na to je demokristjanski con
ski predsednik poslal nabrežin- 
sko-devinski občini nekak ulti
matum, s katerim je ukazal, naj 
občina na svoje stroške odstrant 
v roku 5 dni dvojezične table s 
krajevnimi Imeni. V nasprot
nem primeru — se je glasil ukaz 
dr. Palutana — bo predsedstvo 
cone povzelo ukrepe na podlagi 
«veljavnih» zakonov. Vsekakor je 
bil ta ukaz conskega predsednika 
zelo preteč, ker je že vseboval 
grožnjo o morebitnih posledicah, 
ki bi jih lahko izzvalo stališče 
nabrežinsko-devinske občinske u- 
prave, ki je popolnoma pravilno 
ravnala, ko je odtočno odklanjala 
izpolnitev ukaza, kt ne žali le na
rodnega čuta Slovencev, marveč 
žali demokracijo, svobodo in 
enakopravnost na splošno.

V torek 2. decembra Je nabre- 
žinsko-devlnski občinski svet na 
svoji redni seji diskutiral o tej 
zadevi in prišel do zaključka, da 
se preteči ukaz dr. Palutana od
bije. V tem smislu je izglasoval 
resolucijo.

Drugi dan so slovenski župani 
z demokratičnim županom dolin
ske občine tov. Lovriha na čelu 
sprejeli resolucijo, v kateri so 
izrazili svojo solidarnost z na
brežinsko-dev inskim občinskim 
svetom in ga podprli v njegovem 
pravilnem zadržanju. Prav tako 
je miljski župan tov. Pacco v 
imenu miljskega občinskega odbo
ra poslal solidarnostno pismo na- 
brežtnsko-devinskemu županu g. 
Terčonu.

Ko je potekel rok njegovega 
ultimatuma, je conski predsed
nik Palutan javil nabrežinsko- 
devinski občinski upravi, da ime
nuje svojega izrednega komisa
rja v osebi nekega Vuxanija, ki

naj bi imel nalogo odstraniti dvo
jezične table na stroške nabre
žinsko-devinske občine. Zaradi 
tega je prišlo do velikega ogor
čenja med slovenskim in itali
janskim prebivalstvom nabrežin
sko-devinske občine. V zadnjem 
trenutku pa je komisar Vuxani 
prejel iz Trsta obvestilo, naj 
pusti vse pri miru in naj se vrne 
v Trst. Očividno se je priprav
ljalo kaj drugega proti nabrežin- 
sko-devinski občini in proti pra
vicam slovenskega prebivalstva 
naše cone.

V četrtek 11. decembra se je 
nabrežlnsko-devinski občinski 
svet sestal na izredni seji in spre. 
jel resolucijo, v kateri odklanja 
izpolnitev Palutanovega ukaza, 
zahteva ukinitev fašističnih za
konov in spoštovanje mirovne po
godbe. Drugi dan opoldne pa je 
gen. Winterton, poveljnik cone A 
povabil k sebt nabrežinsko-devin- 
skega župana g. Terčona in pod
župana g. Florldana in mu pre
bral vnaprej pripravljeno izja
vo, v kateri je rečeno, da je žu
pan «v nasprotju z veljavnimi 
zakoni» postavil dvojezične na
pise na avtomobilski cesti, da so 
«ti zakoni jasni», da je «njihova 
kršitev vzbudila neugodje v coni 
A... ter povzročila položaj, zaradi 
katerega on (gen. Winterton, op. 
ur.) ni imel druge izbire, kakor 
da nastopi». Izjava je nadalje u- 
gotavljala, da «se general zdaj 
prav kot v preteklosti zavzema 
za zakonitost in mora vztrajati 
pri zahtevi po spoštovanju zako
na. Zato je naročil županu, naj

zamenja napise tako, da bodo v 
skladu z zakonom».

Tako je torej prišlo v zadevi 
dvojezičnih tabel do jasnega dik
tata s strani poveljnika cone gen. 
Wintertona, ki je ukazal, naj se 
dvojezične table odstranijo in si 
tako dejansko prevzel odgovor
nost za vse dosedanje ukaze in 
pozive conskega predsednika Pa
lutana, kar je tudi naravno, ker 

Palutan ni nič drugega kot po

drejeni uradnik okupacijske o- 
blastl, kar pa skušajo titovci 
prikriti, da bi oprali VU svoje 
odgovornosti. Stališče gen. Win
tertona in torej anglo-ameriške 
vojaške uprave je zelo jasno: 
slovensko prebivalstvo smatrata 
za neenakopravno in brezpravno.

Wintertonov ukrep pa ni le 
ogorčil slovenskega in italijan
skega prebivalstva nabrežinsko- 
devinske občine, marveč je ogor-

PRVO DEJANJE

I. PRIZOR
Gen. Winterton gost titovske 

vlade v Postojni.

II. PRIZOR
Po povratku iz Postojne gen. 
Winterton ukaže nabrežinske- 
mu županu, naj sname dvoje

zične table.

PROTESTNO ZBOROVANJE V NABREŽINI PROTI ODSTRANITVI NAPISOV

Slovenci! Visoko dvignimo
zastavo svobode in demokracije
Nabrežinska sekcija KP je 

v petek zvečer organizirala v 
tamkajšnji kinodvorani velik-o 
protestno zborovanje proti ne
čuvenemu postopanju VU in 
conskega predsednika v zvezi 
z dvojezičnimi napisi, ki ga je 
gen. Winterton s svojim na
ravnost vojaškim poveljem še 
stopnjeval in s tem samo po
večal ogorčenje vseh občanov 
in vsega prebivalstva našega 
področja. Toda nezaslišano 
zadržanje merodajnih vojaških 
in civilnih -oblasti ni -ogorčilo 
samo Slovencev, tako narav
nost sovražno nastopanje pr-oti 
našim osnovnim narodnim 
pravicam je izzvalo občuteno 
ogorčenje tudi v vrstah vseh 
demokratičnih Italijanov, bo
disi v Nabrežini kakor tudi v 
mestu. 2e sama udeležba znat
nega števila občanov italijan
ske narodnosti na- tem zborova
nju nam priča, da je večina 
Italijanov popolnoma na na
ši strani v tej veličastni in 
pravični borbi za naše -osno
vne pravice.

Ob tej priliki pa je prišla še 
enkrat v vsej svoji veličini do 
izraza konkretna solidarnost 
vseh o-bčin cone A.

Ko je občinski odbornik

Obtoženi Geminder je priz- 
, da mu je naloge dajal 
nski. Držal je zvezo med 
nekim in angleškim vohu- 
n Zillčacus-om, ki, je bil po- 
dnik med zarotniki in ža
lnimi vladnimi krogi. Da
je slednjemu vohunske in- 
toacije ter ga poveličeval 
časopisju kot naprednega 
uristai in ito ,še takrat, ko 
Zil-liacus odkrito -branil Ti- 
Gemin-der je izpovedal, da 
Frank pošiljal v Jugosla- 
) razne delegate in 'Str-okov- 
ke z nalogo, naj pošiljajo v 
ioelavijo surovine in indu- 
-jske proizvode, tudi če bi 
R ne -dobila odgovarjajoče 
itivredn-osti.
Obtoženi Klementis je izpo- 
lal ,da je stopil že leta 1939. 
franco-sko vohunsko službo 
ireté Nati-onale». Bi-l je po- 
:an s francoskim poslanikom 
iean-o-m in 'ameriškim posla- 
om Steiharditom in drugi- 
Od leta 1948. dalje je bil 

eisni zvezi s iSlanskim. Taj- 
informacije o političnih na. 
ih CSR je dajal redno tudi 
nu prask,e-ga poslaništva 
A Witeonu Dixonu in an- 
škemu vohunu Zilliaciu.su. 
tritur London je izpovedal, 
je leta 1946. stopil v stik z 
mim angl-o-francoskim vo
ltom Mikševom, ki je bi-l 
tat češkoslovaški vojaški 
še v Franciji-. Po naročilu 
niškega ga je ita pozval naj 
vrne v Prag-o. Slanski je 
Povsem na tekočem o n-je- 

*eun trockističnem- delo-va- 
1 v Franciji. Zilliacusu je 
!-lal kakih deset vohunskih 
foči,l. ki mu jih je izročil 
‘nski. Imel je tudi zveze z 
Eniškim vohunom Noelorn 
tidom, kateremu j-e dajal

PROCES PROTI AGENTOM IMPERIALIZMA V PRAGI

II ČSR so hoteli vzpostaviti 
kapitalizem po Titovem vzorcu
najzaupnejiše informacije. O 
tem so bili na -tekočem tudi 
Slanski, Geminder in Schwab.

Obtoženi Vavro Bajdu, bivši 
namestnik ministra za zuna
nje zadeve je priznal, da ,ie 
stopil v angleško vohunsko 
službo" že 1941. leta, ko- je bi
val v Angliji. Med drugim se 
je sestal leta 1946. z angle
škim predstavnikom Jebborn in 
sicer za časa konference zuna
njih ministrov v Parizu. Ob 
tej priliki mu je Jebb pove
dal, da je povsem na teko
čem o njegovem špij-onskem de
lu ter ga pozval, naj še nada
lje drži stike z angleško špijo- 
nažo. Takrat mu je dal Haj- 
du tudi vohunske informacije 
Tajne informacije je dajal bo
disi Jebbu kakor tudi druge
mu predstavniku Velike Brita
nije Deanu, ko so- se sestajali 
na raznih -mednarodnih konfe
rencah, -tako n. pr. leta 1950. 
na zasedanju OZN

Bivši urednik partijskega 
glasila «Rude Pravo» André 
Simone, sin bogatega industrij- 
ca je bil poznan pod imen-om 
Otto Katz. Več let je bival v 
raznih kapitalističnih deželah 
ter se je vrnil na Češkoslova
ško 1946. 2e takrat je bil v 
službi kar treh imperialistič
nih vohunskih centrov. Obtože.

ni je priznal, da mu je Slansky 
poveril kot glavno nalogo vzdr
ževanje neuradnih stikov z ino
zemskimi -buržoaznimi novina
rji v Pragi. Simone je imel na
logo prikazovati, da koraka Če
škoslovaška v socializem po 
svoji poti. (Torej isto kar trdi 
tilofašističnai klika, op. ur.). 
Obtoženi je na procesu priz
nal, da je imel stalne stike vo
hunskega značaja z angleškim 
špijo-nom Alexandrom Wer- 
thom, ameriškim špij-on-om 
Hindusom ter z mnogimi ino
zemskimi novinarji, ki so bili 
v službi imperialistične špiona- 
že. Slednjim je dajal veliko 
podatkov, posebno -o- češkoslo
vaškem gospodarstvu. Te po
datke je prejemal od Siamske
ga, Klementisa, Geminderj-a In 
drugih obtožencev.

Izpovedi Frejka, Franka, 
Loebla, Margoliusa in Fischia 
so potrdile, kakšno ogromno 
škodo je povzročilo češkoslova
škemu gospodarstvu njihovo 
zločinsko delovanje v službi 
anglo-ameriških imperialistov. 
Popolnoma so priznali, da so 
v svojem sabotažnem in vohun
skem delovanju delali v tesni 
povezavi s ci-o-nističnimi in ti
tovskimi agenti. S sabotažo s-o 
skušali ustvariti nesorazmerje 
v razvoju raznih panog indu
strije. Z raznimi tvrdkami v 
zapadnih kapitalističnih deže
lah so sklepali take ‘kupčije, ki

so po-vzročile nacionalnemu go
spodarstvu CSR ogromno ško
do.

Obtoženi Frejka je med dru
gim izpovedal: «Dejansko smo 
izpolnjevali ukaze zapadnih 
imperialistov za vzpostavitev 
kapitalizma v CSR po Titovi 
metodi, vse to za hrbtom par
tije in ljudskih množic».

Obtoženi Sling se je vrnil 
v CSR 1945. leta ter je bil že 
takrat v službi imperialistične 
špijonaže. Na procesu je -ob
toženec med drugim podrobno 
izpovedal, kakšno vlogo je 
imela organizacija «Trust 
Fund». Slednja se je zakrivala 
pod imenom dobrodelne angle
ške ustanove za pomoč češko
slovaškim izseljencem. V res
nici pa je bila- le center špijo
naže, kjer so organizirali svo
je agente. Slednji so imeli na
log, da uresničijo Benešov na
črt za vzpostavitev vojaške 
diktature.

Obtoženca Schwab in Reicin 
sta priznala svoje sabotersko 
delovanje v organih državne 
varnosti in vojski, ki sta ga 
vršila pod vodstvom in po di
rektivah Slanskega. Reicin je 
obenem priznal, da je leta 1946. 
obvestil jugoslovanskega vo
jaškega atašeja Ivanoviča o 
obstoju nacističnega tajnega 
arhiva, ki ga je bil skril v 
Seho-vici (mestu blizu Prage) 
nacistični vojni zločinec K.

G>. Frank. Ta arhiv je prišel 
nato v roke Američanom. To 
je dokaz — kar je sicer priznal 
tudi obtoženec na procesu — 
da je titovska špijonaža de
lovala v tesni povezavi z a- 
merišik-o proti L. R. Češkoslo
vaški.

Nadalje je izdajalec Reicin 
priznal, da je ob začetku na
cistične -okupacije izdal Ge
st a-pu narodnega heroja Juliu- 
sa Fučika ter druge člane ile
galnega v-odstva KP CSR, ki 
sp ji-h nacistični zločinci nato 
umorili.

Po zaslišanju obtožencev je 
imel govor javni tožilec J. Ur- 
walek, -ki je prikazal velikan
sko nevarnost, ki jo je pred
stavljal ta zarotniški center. 
Slednji je postal prava peta 
k-olona imperialistov v ogro
žanju miru v vsem svetu. Pro
ces je pokazal, kdo so ljudje, 
ki so jih organizirali zapadni 
imperialisti in kakšnih sred
stev so se posluževali. Tako 
je iSlanskiy, kot star in zakrk
njen agent imperializma na
šel svoje pajdaše v vrstah 
trockistov, -buržoaznih nacio
nalistov in1 cionistov. Javni 
tožilec je obenem podčrtal ne
varnost cionizma, ki se je iz
kazal kot agentura ameriške
ga imperializma. Tolpa zarot
nikov se je skušala polastiti 
predvsem vodstva partije, ki 
bi jo spremenila v o regije za

ponovno vzpostavitev kapita
lizma v deželi. Toda po- zmagi 
ljudstva, ki je februarja 1948. 
leta preprečilo uresničitev 
protirev-lucionarnega prevra
ta v državi, se je začela mre
ža zarotnikov in vohunov po
stopoma trgati, dokler ni bila 
končno uničena. V teku pre
iskave se je izkazalo, da je 
tolpa vohunskega delovanja, 
tolpa zločincev povzročila 
državi milijarde kron mate
rialne škode. Kar se tiče- vo
hunskega delovanja, so za
rotniki ini špiijoni vršili to 
podlo delo preko raznih ile
galnih kanalov, od angleških 
in- ameriških pa do izraelskih 
in titovskih. In prav titovska 
špijonaža je -bila v svojem de
lovanju še posebno predrzna. 
Ni je podlosti, <ki bi je ne bili 
izvršili zarotniki —- je v za
ključku svojega govora pou
daril javni tožilec, V imenu 
narodov češkoslovaške ljudske 
republike je javni tožilec za
hteval smrtno kazen za vse ob
tožence.

Državno sodišče je obsodi
lo na smrt Slanskega, Genom- 
derja, Frejka, Franka. Kle
mentisa, Reicina, Schwuba, 
Margoliusa, Fischia, Slinga in 
Sim-oneja. London Hajdu in 
Loebl pa so bili obsc-jeni na 
dosmrtno ječo. Vse češkoslova
ško ljudstvo je sprejelo obsod
bo te odvratne zalege impe
rializma z velikim zadošče
njem in temu se pridružuje 
delovno ljudstvo vsega sveta, 
ki se zaveda, da je pravična 
kazen, katera je doletela to 
imperialistično- golazen, strla 
nov brlog strupenih gadov, ki 
so jih greli v svojih nedrjih 
washingtonski in londonski 
magnatje in netilci novih voj
nih pustolovščin.

tov. A do Slavec -otvoril zboro
vanje so zasedli mesta'v pred
sedstvu tov. Marija Bernetiče. 
va, kot predstavnica naše sku
pine v tržaškem abč. svetu, 
miljski župan -tov. Pacco z ne
katerimi odborniki in sveto
valcem tov. Božidarjem Čo
kom, dolinski župan tov. Du
šan Lovriha s par odborniki, 
za zgoniško o-bčino bivši žu
pan tov. Alojz Pirc in za re- 
pentabrsko naš svetovalec tov. 
Veljko Guštin. V otvoritvenem 
nagovoru, ki ga je imel v slo
venščini in nato v italijanšči
ni, se je tov. Slavec zahvalil 
predstavnikom občin za njiho
vo solidarnost

Glavni g-ovor je imel nato 
namestnik o-bč. odbornika tov. 
Albin Škrk. Poudaril je, da je 
prava sramota, ko se moramo 
še m 20. stoletju boriti za. na
še narodne pravice. Značilno 
je tudi, da se vsi zaganjajo 
proti tej pretežno- slovenski ob
čini, ker predstavlja pač mo
stišče med- Italijo in Trstom. 
Prav zaradi tega skušajo na 
vse načine potvoriti njen na
rodnostni sestav. Dejstvo je, 
da s-o okrog problema dvoje
zičnih tabel dvignile velik 
hrup celo radijske postaje v 
Italiji. Govornik je nato opi
sal potek jutranjega obiska 
župana pri gen. Wintertonu. 
Slednji je poklical župana in 
mu ukazal, da mora odstrani
ti dvojezične napise ter pri
pomnil, da mora to smatrati 
kot vojaški ukaz. Tov. Škrk 
je v nadaljevanju ostro obso
dil generalovo postopanje ter 
poudaril, da naše časopisje te
ga nečuvenega dogodka ne bo 
zamolča-lo, kot bi si želel gen. 
Winterton. Naš tisk in vse de
mokratično ljudstvo bo še 
glasneje dvignilo svoj glas 
proti takemu teptanju naših 
jezikovnih pravic. V svojem 
go-voru je nadalje naštel celo 
vrsto očitnih zapostavljanj 
Slovencev v coni A ter pribil, 
da se Slovenci ne bomo nik
dar odrekli temu, kar nam 
pripada. Winterton se sklicu
je v tem primeru na zakon, 
dejstvo pa je, da prav obla
sti ne spoštujejo mirovne po
godbe, ki mora veljati kot za
kon. Skrajni čas je, torej, da 
se neha to stanje. To pa se 
bo zgodilo, ko se bodo umak
nile tuje čete in se bomo sa
mi upravljali.

V zvezi s tem je tov. Škrk 
podčrtal velik pomen, ki ga 
ima prav v tem trenutku pred
log tov. Vidalija, ki ga je tudi 
podrobno obrazložil ter pozval 
vse stranke, naj ga vzamejo 
resno v pretres. Piudanl je, da 
mora biti akcija občinskega 
sveta šele začetek večjih borb 
za naše narodne pravice ter v 
zaključku še podčrtal, da so 
v teh borbah z nami italijan
ske delovne množice, s kate
rimi se moramo še te-neje po
vezati, ker samo na ta način 
bomo lahko dosegli zmago. Ob 
vestii je, da bo sestavljena 
spomenica na odbor za člove
čanske pravice pri OZN.

2-upan tov-. Pacco je prinesel 
izraze solidarnosti vsega na 
prednega miljskega prebival
stva. Ožigosal je pojmovanje 
demokracije s strani tukajš
njih oblasti ter poudaril, da 
prava demokracija po-meni svo
bodo. Pri nas pa se s takim, po
stopanjem nevarno drči v fa
šizem. Tudi v Miljah je na
ša skupina zahtevala, da bi se 
lahko uporabljal v obč. svetu 
slovenski jezik, toda oblasti 
so grozile z zakoni. V zaključ
ku svojega govora se je tov 
Pacco zahvalil nabrežinskemu 
županu, ki mu je poslal svo
jo zahvalo na izraze solidar
nosti. Dolinski župan tov. Lov
riha, ki je ostro ožigosal posto
panje civilni-h in vojaških ob
lasti, je obenem pripomnil, da 
so tudi v njihovi občini po
stavili slične dvojezične napi
se in torej «kršili» pritozako- 
ni-te ukaze. Primerjal je pre
ganjanje Slovencev y tej co
ni z naglim.širjenjem rasizma 
v ZDA ter v zaključku pozval 
na enotno .borbo proti vsem 
šovinizmom. Bodrilne besede 
in solidarnost so izrazili tudi 
tov. Božidar Cok, tov. Pirc 
in tov. Guštin.

Tov. Marija Bernetičeva je 
v svojem jedrnatem in bodril
nem nagovoru poudarila, da je 
KP vedno na- čelu borb za 
enakopravnost našega in vseh 
narodov sveta in v njej .bod-o 
našli vsi Slovenci in demokra
ti vso podporo. Slovenci, k: 
niso klonili pod fašizmom, se 
ne bodo ustrašili krivičnih za
konov, -ker se zavedajo, da 
jih vodi v njihovi pravični 
borbi naša partija in jih pod
pira SZ, -ki -brani neodvisnost 
vseh narodov v svetu.

Z ognjevitimi besedami je 
zaključil zborovanje tov. Sla
vec, ki je pozval vse prebival
stvo na enotno borbo proti an- 
tidemokratičnim zakonom, ker 
je en-otn-ost delavca in kmeta 
predpogoj za zmago.

čil slovensko in italijansko pre
bivalstvo vsega področja, ker je 
to le atentat na eno izmed osnov
nih.demokratičnih svoboščin, t. j. 
na svobodo uporabe materinega 
jezika.

Svetovalci nabrežinsko-devin
ske občine so po tem diktatu 
gen. Wintertona, ki ne upošteva 
S. člena proglasa gen. Alexandra 
o ukinitvi vseh tistih zakonov, ki 
žalijo rasna in politična čustva 
narodov, ter priznava veljavnost 
Mussolinijevega zakona iz leta 
1923., sklenili, da vztrajajo na 
svoji zahtevi, naj dvojezične ta
ble ostanejo na svojem mestu.

V torek popoldne ob 14.30 pa je 
11 policijskih oddelkov z «odgo
varjajočo» opremo snelo po uka
zu gen. Wintertona dvojezične 
table v Stivanu, Devinu. Seslja
nu in celo v Nabrežini, česar 
prejšnji ukazi vojaških in civil
nih oblasti niso predvidevali. 
Zanimivo je dejstvo, da je prišlo 
do odstranitve napisov dan za 
tem, ko je titofašistični predstav
nik v Trstu Zemljak imel raz
govor z gen. Wintertonom.

To je v glavnem dosedanji po
tek dogodkov v zvezi z dvoje
zičnimi tablami ob glavni cesti v 
Sesljanu, Devinu in Stivanu.

Zborovanje mladine
(Nadaljevanje z 2. strani)

smo živi, da nas tako lahko 
boljše izkoriščajo in seveda 
jih prav nič ne briga kakšno 
je življenje mladine. Zaradi 
tega je dolžnost vse mladine, 
da se združi v enotno -borbo

Težke in naravnost obupne 
pogoje visokošolcev, ki so do
vršili študije je prikazal tudi 
študent Monfalcone Fausto. 
Brezposelni mladinec Ugrin 
Vin'c.io pa je spregovoril o sta
nju brezposelne mladine in 
njenih prizadevanjih v iska
nju kakršne koli zaposlitve. 
Prikazal je brezbrižnost civil
nih in vojaških oblasti ter 
diskriminacije, ki jih delajo 
nekateri delodajalci pri zapo- 
slevanju delovne sile. Športnik 
Jurij Kocjančič iz Sv. Križa 
je iznesel problem igrišča v 
vasi. Mladina je za ceno veli
kih žrtev kupila potrebni te
ren in ga z udarniškim delom 
tudi uravnala. Ko je pa dovr
šila tri četrtine dela, so ji 
primanjkovala sredstva in pri 
oblasteh, do katerih so se kri
ški športniki obrnili, niso se
veda našli nobenega razume
vanja tako, da še danes nima
jo- igrišča. Zaradi pozne ure 
so morali zaključiti diskusijo 
in ostale intervencije so bile 
predložene odboru delovne 
mladine, ki jih bo vzel v pre
tres.

V zaključku zborovanja je 
bila enoglasno sprejeta reso
lucija, ki bo predložena obla
stem in v kateri so vključene 
konkretne zahteve mladine za 
izboljšanje in izhod iz seda
njega nevzadržnega stanja.

Nove izdaje del 
tujih avtorjev v SZ

V zadnjih mesecih s-o izdali 
v SZ izbrainia dela angleških, 
nemških in ameriških avtorjev: 
Goetheja, Schillerja, Kellerina 
na, Bredelja, Seghersove, W 
Scotta, Dickensa, Wellesa, Tha 
ckeraya, Twaina, Londona, O’ 
Henrya, Dreiserja itd. Obno
vili so izdaje Danteja, Petrar- 
che, Boccaccia. Med drugimi so 
izda-li tudi veliko število del 
poljskih, čeških, madžarskih 
bolgarskih romunskih in kitaj
skih pisateljev.

Za rešitev Rosenbergovih
Po vsem svetu še vedno na

daljuje kampanja za rešitev 
Rosen-bergovih. Na tisoče in 
tispče brzojavk in pisem pri
haja Trumanu, katerega pozi
vajo milijoni ljudi, naj ne do
pusti nečloveškega zločina.

DRUGO DBJAXJB

I. PRIZOR
Sef titofašistične delegacije v 
Trstu gre h gen. Wintertonu.

IL PRIZOR
Po obisku Zemljaka in po 
liniji ukaza gen. Wintertona 
policija v popolni «bojni» opre
mi sname dvojezične napise z 

nabrežinski občini.
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ČUDNA SO POTA... TITOV

SKA — Res čudne in prečudne 
reči se dogajajo v tej coni, ki 
jo že sedem dolgih in težkih let 
«blagoslavlja» taka «demokra
cija«, da je zvrhano napolnila 
vse žepe naših zemljanov. V 
pretežno slovenski občini se ob 
glavni cesti pojavijo dvojezični 
napisi, ki povzročijo razlitje 
žolča italijanskih šovinistov in 
demokristjanskega predsednika 
— postavljenega po milosti in 
volji VU (tega se namreč ne 
sme nikoli pozabiti) — in se 
zato začne vihteti in groziti s 
starimi fašističnimi zakoni in 
ukazom 183, ki ga je pa izdala 
VU. Toda vse nič ne pomaga, 
občinski svet vztraja na svojem 
pravičnem stališču in to še bolj 
razjezi Palutana, ki pošlje v 
Nabrežino posebnega komisa
rja. Toda tudi on ni opravil 
nič, ker je — glej čudno na
ključje — dobil v zadnjem tre
nutku druga navodila, za kate
ra seveda ni znano, s katere 
strani so prišla. Dvojezični na
pisi ostanejo torej začasno na 
svojem mestu. Sedaj pa začne 
postajati vsa zadeva nekam 
čudna. Področni poveljnik cone 
A se kar čez noč spomni, da 
obstaja nekje onstran meje pre
krasna jama in hajd v Postoj
no, da si jo «ogleda», čeprav 
je vreme za take podzemske o- 
biske zelo malo priporočljivo. 
V tem času, ko se naglo razvi
jajo nabrežinski dogodki, vam 
zaženejo titovci velik vrisk in 
krik. Sedaj ali nikoli — si mi
slijo firerji v ul. Ruggero Man
na — sedaj je ugoden trenutek, 
da si naberemo vsaj nekaj po
litičnega kapitala. Torej, «o la 
va o la spaca», «Primorski» 
začne objavljati ogromne na
slove, uvodnike, resolucije, pro
teste itd. itd. Za titovce je se
veda glavni krivec conski pred
sednik, VU pa je nedolžna kot 
mlado jagnje. Saj so prav titov

ci raznesli po Nabrežini glas, 
da «conski predsednik dela vse 
to brez vednosti VU». Gen. 
Winterton pa se medtem mir
no «sprehaja» po postojnski 
jami, kjer so ga titovci seveda 
sprejeli, kot pač sprejemajo 
vse ameriške, angleške in razne 
druge generale in diplomate. In 
sedaj se začne prvo dejanje. 
Področni poveljnik se vrne v 
Devin, verjetno ves navdušen 
nad naravnimi lepotami sloven
ske zemlje onstran meje. In 
glej čudno, čim se vrne iz Slo
venije, pokliče k sebi nabre- 
žinskega župana ter mu ukaže, 
naj takoj odstrani dvojezične 
napise. To bi bil konec prve
ga dejanja in se začne drugo, 
v katerem nima več glavne 
vloge «postojnska jama», mar
več titovski uradni predstavnik 
v Trstu, ki jo urnih nog pri- 
maha k Wintertonu ter «ener
gično protestira» v imenu ti
tovske vlade. S tem «prote
stom» si hočejo titovci seveda 
še povečati svoj falirani poli
tični kapital. «Protest» titovske
ga predstavnika pa je imel tak 
velikanski «uspeh», da je že 
naslednjega dne policija od
stranila dvojezične table. Tito- 
fašisti in njihovi priveski tito- 
pendentisti hočejo seveda pri
kazati vso stvar, češ da je gen. 
Winterton klonil pred italijan
skimi šovinisti. Ce je že moral 
— vsaj po titovski logiki — 
pred nekom kloniti, zakaj ne 
bi bil raje klonil pred titov
skim predstavnikom? Saj je 
danes že vsakemu dojenčku 
znano kaj pomenita za Anglo- 
američane Tito in De Gaspe- 
ri. Saj igra vendar Tito na 
atlantski šahovnici vlogo «kra
lja», dočim je kljukonosi Ga- 
šperček le skromen «kmetič». 
Take bajke o «nedolžnih žrt
vah» naj titovci pripovedujejo 
komu drugemu, toda ne trža
škim Slovencem, ki so v sedmih 
letih še predobro spoznali, s 
kom imajo opravka in jih vsi 
titovski, še tako gromoviti 
«protesti» ne bodo niti naj
manj prepričali.

KJE PA JE BIL DR. DE
KLEVA? — Na torkovi tržaški 
občinski seji je naš svetova
lec tov. Radich ostro protesti
ral zaradi nabrežinskih dogod
kov. Za titovce je bil ta pro
test seveda nov «dokaz komin- 
formističnega izdajstva», češ da 
ni vložil nobene protestne re
solucije in je postavil vpra
šanje na dnevni red samo «mi
mogrede». Titofašiste, ki se ta
ko repenčijo o «izdajstvu», pa 
vprašamo, kje je bil njihov 
predstavnik dr. Dekleva takrat, 
ko je naš svetovalec protesti
ral? Zakaj m sploh prišel na 
sejo? Ali je morda tudi Dekle- 
vova odsotnost na tej seji po
sledica «protesta» titovskega 
predstavnika Zemljaka pri gen. 
Wintertonu?

NA TORKOV1 SEJi TRŽAŠKEGA OBČINSKEGA SVETA

OŠTIR PROTRST100. IODICI»
ZARADI ODSTRDAITUe ADPISOU II AARRAZIAI

Naš svetovalec je razkrinkal demagogijo titovcev in njihovih priveskov - Šovinistični izbruhi 
večine - Titofašista dr. Dekleve ni bilo na seji - Paladin je dregnil v sršenovo gnezdo

Torkova tržaška občinska se. 
ja je deloma potekala v raz
burkanem ozračju, kjer je pri
šel zopet do izraza ves stru
peni in naravnost rasistični 
šovinizem demokristjanske ve. 
čine in sicer v trenutku, ko je 
tov. Radich ostro protestiral 
proti nasilni odstranitvi dvo
jezičnih napisov v nabrežinski 
občini. Se večji hrup pa je 
nastal, ko je začel svetovalec 
Paladin, ki pripada večini, 
povsem nepričakovano kriti
zirati način razpisa natečaja 
in izpitov za mesto podrav- 
natelja občinskega računovod
skega oddelka.

V svoji intervenciji v ob
rambo demokratičnih svobo
ščin in nacionalnih pravic 
Slovencev je tov. Radich po
novno razkrinkal neštete gro
be kršitve demokratičnih svo
boščin. ki se jim je v zadnjem 
času pridružil še nečuveni u- 
kre. za odstranitev dvojezič
nih napisov v Nabrežini. Pod
črtal je, da so se komunisti

ob vsaki priliki dosledno bo
rili proti vsakemu omejevanju 
svobode in za nacionalne pra
vice Slovencev. Z ostrimi be
sedami je razkrinkal demago
gijo titofašistov in titopenden- 
tistov, ki nimajo nobene pra
vice, da sploh zinejo o obram
bi pravic Slovencev. Titofaši- 
sti zatirajo Italijane v coni B 
in njihovi indipendentistični 
priveski jim zvesto pritrjujejo 
mesto, da bi protestirali.

Ob Radichevich besedah je 
dvignila, šovinistično nastroje
na večina, velik hrup in skuša, 
la prekinjati njegov govor. V 
sovražnh rasističnih izpadih 
so se še posebno izkazali 
svetovalci Geppi, Novelli, Co- 
lella, Gregoretti in Stopper. 
Toda naš svetovalec jih je od
ločno zavrnil ter jim zabrusil 
v obraz, da njihov šovinizem 
nikakor ne bo pripomogel k 
obramb; pravic Italijanov v 
coni B.

Naij omenimo še, da na seji 
ni bilo ne dr. Dekleve in ne

v v ■ v \ri ■ ■Tomažič živi
v našem delu in borbi

Proslava na 'openskem strelišču in v P. D. « Tomažič »

SEDAJ SO KRIVI «KOMIN- 
FORMISTI» — Veste kdo je 
kriv, da je policija odstranila 
dvojezične napise v nabrežinski 
občini? Sedaj so za titovce na 
mah vsi nedolžni in vsega so 
seveda krivi «kominformisti». 
«Cim so kominformisti porušili 
enotnost... je Z VU izdala ukaz, 
da se table odstranijo» — tako 
čveka slovenski «Piccolo», ki 
pa seveda istočasno pozablja na 
dve zelo značilni okolščini in 
sicer obisk gen. Wintertona v 
Postojni in obisk dr. Zemljaka 
pri Wintertonu. To sta dva pre
cej zanimiva rebusa, ki naj bi 
jih raje rešil «Piccolo«, «altro
ché» rušenje enotnosti.

ALI SEDAJ VERJAME? — 
Na zadnji izredni nabrežinski 
seji je svetovalec dr. Škrk de
jal: «Ne moremo verjet• da bi 
Z VU odobrila tak ukrep pred
sednika cone, ki je naperjen 
proti osnovnim pravicam slo
venskega naroda...». Radovedni 
smo ali ima dr. Škrk tudi da
nes isto mnenje o Z VU.

V nedeljo popoldne je bila 
na openskem strelišču pro
slava Finka Tomažiča in nje
govih tovarišev, ki so jih fa
šistični razbojniki ustrelili 15. 
decembra 1941.

Številni demokrati iz mesta 
in s podeželja so v povorki 
odšli izpred Prosvetnega do
ma na strelišče, kjer so polo
žili vence Komunistične parti
je, SHPZ in drugih demokra
tičnih organizacij.

Tomažiča in njegove štiri to 
v a riš e sta proslavila Siškovič 
v slovenščini in Tominez v ita
lijanščini. Tov. Siškovič je v 
svojem govoru orisal lik ko
munističnega in antifašistične
ga borca Tomažiča, opisal nje
govo junaško zadržanje pred 
fašistično drhaljo, njegove bo
drilne besede tovarišem, ki so 
se skupno z njim podajali v 
smrt. Tomažič se je zavedal, 
da njegova žrtev ne bo zaman 
in da bodo njegov svetli vzgled 
sledili drugi milijoni ljudi, ki 
bodo strli fašistično zver. On 
je veroval in bil zvest Sovjet
ski zvezi, v kateri ni videl le 
socialistično državo in vzgled 
za vse izkoriščane na svetu, 
marveč edino silo, ki bo lahko 
strla nacRasizem in dvignila 
k uporu vse narode sveta.

Tomažič je živel in umrl kot 
komunist. On se je zavedal 
poglavitne važnosti slovansko- 
italijanskega bratstva, prole
tarskega internacionalizma. On 
ni umrl — je poudaril tov. Si
škovič — ker njegovo delo, 
njegova borba, njegove ideje 
živijo v našem delu, v naši 
borbi v naših idejah. Danes 
skušajo drugi s pomočjo istih, 
ki so ubili Tomažiča, zavla
dati nad! vsem svetom. A jim 
ne bo uspelo, ker Tomažičev 
ie sedaj mnogo na tem svetu. 
Titofašisti skušajo skruniti To
mažičev spomin, ko ga «pro
slavljajo». Oni so tisti, ki so 
ga nameravali ubiti, ako ga ne 
bi bili ubil; fašisti, kot se je 
izrazil Kraigher, oni so tisti, 
ki so napravili iz Jugoslavije 
koncentracijsko taborišče in 
morijo na tisoče Tomažičev. 
Ampak srd ljudstva bo napra
vil tudi temu konec.

Tov. Tominez je v svojem go
voru dejal, da je Tomažič sa
njal svobodno, demokratično 
Jugoslavijo. Danes pa je Ju
goslavija dežela ječ, bede, la
kote, vojnih priprav. Tudi 
Tominez je poudaril veliko lju
bezen Tomažiča do ZSSR, nje
gov nauk o slovans-ko-italijan- 
skem bratstvu, njegovo neiz
prosno borbo proti fašizmu.

Predsedoval je tov. Malalan. 
Pri proslavi sta sodelovala god
ba ini pevski zbor iz Trebč.

V ponedeljek zvečer sta to
variša Karlo Bernetič in Fran
cesco Gašperini proslavila To
mažiča1 v krožku, ki nosi nje
govo ime.

svoji resoluciji izreka solidar
nost na-brežinskemu prebival
stvu in -občinskemu svetu.

Komunistični svetovalec Ra
dich je v torek v tržaškem ob
činskem svetu odločno prote
stiral proti ukrepu Wintertona 
in obsodil šov,mi-stično gonjo 
italijanskih nacionalistov. Med
tem ko se je naš predstavnik 
kljub kričanju in riganju šo
vinističnih predstavnikov za
vzemal za slovenske pravice, 
ni bilo v sejni dvorani titov
skega predstavnika, 'kar po
meni, da si titofašisti niso niti 
iz demagoških razlogov preveč 
gnali k srcu to zadevo. Po dru
gi strani pa so bili prisotni Uto
pe ndentisti, ki so se te dni li
cemerno hoteli pokazati kot 
prijatelji Slovencev. V torek 
pa niso dvignili niti -besedice 
v obrambo slovenskih pravic, 
marveč so mirno- gledali, ikako 
so svetovalci večine skušali 
prevpili našega predstavnika, 
ki- je obsojal protislovensko 
zadržanje VU in civilnih obla
sti.

dr. Agneletta. Titofašisti, ki se
zelo repenčijo in očitajo- ko
munistom^ da so izdali borbo 
za nabrežinske napise, so se 
prav ob tej priliki pokazali v 
svoji pravi luči. Njihov sve
tovalec ni prišel na sejo, ker 
se je hotel s tem spretno iz
ogniti vsaki polemiki z itali
janskimi šovinisti. Kje je torej 
vsa njihova «neustrašna» bor
ba za pravice Slovencev? Se
veda, papirnati protesti so 
mnogo lažji, kot pa nastop v 
občinskem svetu. In zaradi te
ga je tito-fašistični svetovalec 
raje ostal doma za zapečkom.

V začetku seje je tcv. Tei- 
ner kritiziral gradnjo zvonika 
nove cerkve v ul. Ruggero 
Manna, ki se gradi na neprir 
mernem prostoru. Kritiziral je 
tudi imenovanje dr. Lea Brun- 
nerja za predstavnika našega 
mesta v tehnični komisiji 
trgovinske mornarice, ker je 
za taka vprašanja povsem -ne
kompetenten.

Občinski svet je prešel na
to na razpravo o nekaterih 
sklepih obč. odbora. To prili
ko je izrabil svetovalec prof. 
Paladin, ki je začel -ostro gra
jati postopek občinskega odbo
ra in župana pri razpisu na
tečaja poto-m izpitov za mesto 
podravnatelja računovodskega 
oddelka. Svetovalec večine ni 
štedil z ostrimi besedami in 
je javno iznesel marsikatero 
okoliščino, ki je zadela veči
no kot strela z jasnega. Ra
zumljivo je, da si nis-o priča
kovali takega «punta» s stra
ni lastnega somišljenika. Oči
tal jim je, da- so bili pri izpi
tih o vrženi vsi kandidati, ker 
je bilo to že prej v načrtu ve
čine, ki je pri izpitih dejansko 
speljala vse kandidate na led. 
Razkrinkal je do golega me
tode, ki so jih uporabljali pri 
izpitih in sprejemanju kandida
tov. V zaključku svoje inter
vencije je še kritiziral posto
pek za sprejemanje občinskih 
tajnikov, ki so imenovani od 
višjih forumov. Ta interven
cija je zadela večino, ko-t bi 
dregnil v sršenovo gnezdo. 
Demokristjani in njihovi pod
repniki so ga skušali prekiniti 
s prostaškimi' izpadi in med
klici, kar se jim pa ni posre
čilo. Paladin jim ni namreč o- 

istal dolžan odgovora. Vsa- za
deva je seveda dokaj značilna, 
ker nam kaže, da v vrstah ve
čine ni vse v redu.

Pri glasovanju za sklepe 
glede nekaterih natečajev so

se komunisti vzdržali, ker se
nis-o hoteli vzeti v poštev pri 
izpitnih komisijah predstavni
ki Enotnih sindikatov.

PRI, OBNAVLJANJU IZKAZNIC
podeželje na častnem mestu

Obvestilo za kmetovalce
V ponedeljek 15. t. m. so se 

pričela izdajati nakazila za po
sebno mešanico močnih, krmil po 
znižani ceni.

Kmetovalci, rejci molznih krav, 
lahko dvignejo imenovana na
kazila pri Področnem kmetijskem 
nadzorništvu - ulica Ghega št. 6, 
I - med uradnimi urami (8.30 do 
12. ure).

Na vsako glavo bo danih 30 
kg; ker je cena močnega krmi
la 63 lir, bo.moral zainteresirani 
živinorejec, ob prejemu nakazila 
plačati 50 odst., to je 31.50 lir za 
kilogram.

Nadalje se obveščajo kmeto- 
valci-živinorejci, da je bil rok 
za vlaganje prošenj za udeležbo 
pri natečaju, podaljšan do 31. 
decembra t. 1.

Kmetovalci, ki imajo še namen 
udeležiti se natečaja, so vabljeni, 
da se obrnejo na živinorejski od
sek Področnega kmetijskega nad- 
zorništva - ulica Ghega št. G, so
ba 4, dnevno ob uradnih urah.

Obnavljanje izkaznic članov Ko
munistične partije je praktično 
zaključeno.

V teku je organiziranje prire
ditev ob priliki razdeljevanja 
izkaznic. Ponekod so te prireditve 
že za nami. Dejstvo, da so si 
tovariši vzeli tako resno k srcu 
vprašanje obnavljanja izkaznic, 
da so to delo opravili v mnogo 
krajšem času nego pretekla leta, 
je doka z, da je naša partija do
bila večje organizacijske zmožno
sti, da'si je prisvojila večjo po
litično občutljivost, večje razume
vanje kaj prav za prav pomeni 
kampanja za včlanjevanje, kam
panja, v kateri sleherni tovariš 
ponovno potrdi, da je pripravljen 
še nadalje ostati zvest borbi za 
socializem, za mir, za pravično 
rešitev tržaškega vprašanja, za 
bratstvo med Slovenci in Italija
ni in za proletarski internaciona- 
ilzem. Se več, sleherni tovariš v 
času te kampanje potrdi s tem, 
da sprejme izkaznico naše par
tije, da se bo vztrajno boril za 
to, da se bo vse to čim prej ure
sničilo.

Ponovno moramo podčrtati 
dejstvo, da je vrsta sekcij mnogo 
pred določenim rokom dosegla 
svoj cilj. Med te spadajo sekcije 
Prosek-Kontovel, Zgonik, Dolina, 
Skedenj, Sv. Ivan, Sc. Alojz,, 
Magdalena, Kolonkovec, Barkov- 
Ije, Opčine, Nabrežina, Plavje- 
Skofije, Božici in Hrvatini. To so

predvsem sekcije predmestij in 
podeželja, kar neizpodbitno do
kazuje, da so se znatno utrdile in 
da so napravile velik korak na
prej.

Tudi v tovarnah je bila kam
panja uspešna. Arzenal je že iz
ročil . izkaznice. Prireditve se je 
udeležil tiLdi tov. Vidali. Ladje
delnica Sv. Roka je prva razde
lila izkaznice. ILVA je izvršila 
svoje delo 100 odst.. V teh dneh 
pa zaključujeta svoje delo ladje
delnica Sv. Marka in Tovarna 
strojev.

Iz podatkov, ki jih imamo na 
razpolago, je razvidno, da je do
slej včlanjenih nad ZOO novih 
komunistov. To se je praktično 
doseglo v teku enega meseca. 
Nikakor se s tem ne smemo za
dovoljiti. To nam dokazuje, da 
imamo še velike možnosti. Treba 
jih je le izkoristiti. Nadaljevati 
moramo delo za pridobivanje no
vih članov za partijo. Se mnogo, 
mnogo je ljudi, ki bi lahko po
stali člani partije. Treba jih je 
samo poiskati in jih približati 
partiji. Prav zato pa ne smemo 
smatrati, da je kampanja zaklju
čena. Se nadalje moramo delati 
v tej smeri.

Zato tovariši, navdušeno na
prej za to, da pridobimo še no
vih članov, novih komunistov, 
zato, da bo naša partija postala 
množična partija, ki bo zmožna 
bolje reševati svoje naloge v bor-

ŠE NEKAJ O “VOLITVAH" V CONI B

Ti lovce so razhudile
glasovnice z vzkliki Stalinu

bi za socializem, demokracijo, 
svobodo in mir!

Ob rojstnem dnevu Stalina 
razdeljevanje izkaznic

V sekcijah se bodo te 
dni vrstili prazniki ob pri
liki razdeljevanja partij
skih izkaznic, istočasno pa 
bodo- proslave 73-letnice 
tov. Stalina.

Danes, v soboto 20. t. m.: 
sekcija Božiči - Hrevatini 
(predsedoval bo tov. De- 
slradi), Opčine (Bidovec 
in Cermeti') Magdalena 
(Gašperini), Skedenj 
(Gombač in Sema), Ric- 
manje (Malalan), Sv. A- 
lojz (Tominez), Sv. Jakob 
(Pogassi1), Tomažič (Jak- 
setich), P o n č a n a (Ko
lenc), Trebče (Siškovič), 
Dacio (Blažima), Greta 
(Poccecai), Pečar (Pina 
Catta-ruzzi), Skoijet (Au
relio Uršič).

Jutri, v nedelio 21. t. m.: 
sekcija Barkovlje (Siško
vič).

Ponedeljek, 22. t. m.: 
sekcija Pisoni (Donadel).

Torek, 23. t. m.: sekcije 
Sv. Vid - Tovarna stroiev 
- Curie! (Vidali), Acegat 
('Gattonar), Dolina (Bla
žima), Boljunec (Mira Ri
javec), Mačkovlje.

Za teden 
---- dni-----
Sobota, 20. - Liberai 
Nedelja 21. - Tomaž (pričete 

zime)
Ponedeljek, 22. - Dimitrij 

Torek, 23. - Viktorija (pri
krajec)

ZGODOVINSKI DNEVI.
21. 1879 se je rodil Josip VisK 

rionovič Stalin, največji t>"— 
ree miru v svetu.

OBČINSKA seja v miljah

Titovci so najbolj jezni na Pirančane - “Uradna“ in “neuradna" 
volilna kampanja - Stare aktiviste ne pošiljajo več na teren

Po volitvah v coni B se je 
marsikaj zvedelo o njih pripra
vah in poteku. Titovski hie- 
rarhi, ki so imeli nalogo, da 
vsemu svetu «dokažejo», ka-ko 
si prebivalci cone B «želijo 
titovskega fašizma», so zelo hu
di proti prebivalcem nekaterih 
obalnih mestec in vasi. Prav 
posebno hudi so na Pirančane.

Nekateri titovski hierarhi, 
ki so imeli v rokah organiza
cijo «stoodstotnega» števila vo. 
li-vcev, so na dan volitev in 
ob štetju glasov preklinjali na 
vés glas, ker so v piranskih 
skrinjicah našli veliko število 
betih glasovnic in še večje šte
vilo glasovnic, na katerih so 
pogumni volivci napisali: «Ži
vel Stalin!» S pravimi akro
bacijami so morali «dokazati» 
svojim nadrejenim in javnosti, 
da je bila udeležba 95 ali 100 
odstotna in da sta bila le dva

VSA JAVNOST OBSOJA PODJETJE “AUTOVIE CARSICHE"

Bazovski delavci zahtevajo 
znižanje avtobusnih tarif

Vsi tržaški časopisi razen «Primorskega dnevnika» so pisali proti podražitvi avtobusnih voženj

Nabrežinski dogodki
(Nadaljevanje s 1. strani)

Sitranitev napisov po ukazu 
Z-VU, je poslal gen. Winterto
nu naslednjo protestno brzo
javko: «Prebivalstvo dolinske 
občine enoglasno protestira 
proti ukazu za odstranitev 
dvojezičnih napisov. Dušan Lo. 
vriha, župan».

Zveza Enotnih sindikatov 
STO je izdala protestno reso
lucijo, s katero obsoja Z-VU. 
ker n:če priznati slovenščine 
tot enakopraven jezik in 
ker je dala odstraniti -dvoje
zične napise na podlagi Musso, 
linijevega zakona, ter odreka 
titovcem vsako pravico, da se 
zavzemajo za slovenske pravi
ce, ker teptajo v comi B pra- 

I vice Italijanov. ZES STO v

V ponedeljek zvečer smo o- 
paziili izredno razgibanost na 
avtobusni postaji v Trstu. Pot
niki iz Bazovice: so ogorčeno 
protestirali proti pretirano vi
sokim tarifam, ki jih je uve
dlo avtobusno podjetje «Auto
vie Carsiche» ter zahtevati 
uresničitev sporazuma, ki je 
bil nedavno sprejet na inšpek
toratu za motorizacijo v Trstu 
in po katerem imajo delavci, 
odnosno redni potniki pravico 
do 50 po-pu-sta. Vodstvo pod
jetja je seveda že pred, časom 
prelomilo sporazum, odnosn-o 
za Bazovico ga ni niti upo
števalo. Se vedno so v ve
ljavi oderuške tarife. Ker so 
bile zahteve na avtobusni po
staji brezuspešne je šla dele
gacija delavcev na inšpektorat 
za motorizacijo, kjer so ji ob
ljubili, da bodo v teku tedna 
rešili sporno vprašanje. Pod 
tem pogojem so potniki spre
jeti tedenske vozne karte.

Kdor količkaj zasleduje ča- 
»*«■<.• • - • - -

sopisn-o kroniko v zadnjem 
času (samo «Primorski dnev
nik» noče pisati o tem!) z 
lahkoto opazi, da se je o pod
jetju «Autovie Carsiche» (pod
jetje je namreč slovensko, to
da noče niti slišati o dvoje
zičnosti!) že mnogo pisalo. 
Od povsod, kamor segajo nje
gove linije, prihajajo protesti. 
Vendar pa vse kaže, da in

špektorat <z motorizacijo še 
vedno skuša pomirjevalno 
vplivati in ščititi podjetnike 
na škodo potnikov, zlasti de
lavcev in dijakov. Zares 
skrajni čas je, da se temu na
redi konec. Ce ne bo pravič
nim zahtevam prizadetih pot
nikov ugodeno na inšpektora
tu, bomo zahtevali pravico 
drugje! In v tem primeru bi 
bilo mešetarjenje raznih rim
skih advokatov popolnoma 
brezuspešno. To naj si za
pomni vodstvo avtobusnega 
podjetja in to naj vedo- tud: 
gospodje na inšpektoratu za

motorizacijo z inž. De Antonel- 
lisom na čelu! Vsaka potrpež
ljivost ima svoje meje!

Te dni jetoila izredna I 
izdaja glasj4»jžveze enot
nih sindikatov «Unità O- 
peraia». Izredna številka 
je v celoti posvečena zbo
rovanju delovne in šolske 
mladine, ki je bilo prej
šnjo nedeljo v kinu «Mas
simo».

Za "Demokratično solidarnost"

odstotka praznih glasovnic, 
kot jim je istega dne javno za
povedal Beltram. To so lahko 
napravili, ker imajo v ro-kah 
platno in škarje in- ker ne mo
re nihče kontrolirati njihovih 
manipulacij.

Pred volitvami pa so začeli 
svoja «Volilna» zborovanja kar 
dva meseca prej. Zgodilo se je, 
da so jih napraviti kar 10 krat 
v eni in isti ulici ali v eni in 
isti vasi. Po zborovanjih so go
vorili, da je treiba «tekmovati» 
med vasjo in vasjo, mestecem 
in mestecem, ulico in ulico 
itd. To je bil «uradni» del vo
lilne kampanje. «Neuradni» in 
pravi del volilne kampanje pa 
je potekal takole: vse nezane
sljive elemente so začeti obi
skovati že dva meseca pred vo
litvami in jim grozili, da jim 
bodo vzeli izkaznice in da se 
jim bo «marsikaj» zgodilo, če 
ne bodo šli na volišča. Z izsilje
vanjem so prisilili veliko šte
vilo ljudi na kandidiranje. Od
kritih in prikritih groženj so 
se posluževati, ko- so ljudje 
prihajali po volilna potrdila.

Zvedelo se je tudi, da tokrat 
niso poslali na teren- starih ak
tivistov, ki so znani med ljud
mi, še izza ča-sa osv. borbe. 
Res je, da jim ti aktivisti .niso 
kdovekaj zamerili, nasprotno 
še veseli so tega, Ljudje pa 
so to opazili in se spraševali, 
ako ne pripravljajo likvidacije 
še ostalih starih aktivistov izza 
časa borbe.

Kampanja za 
razdeljevanje znamke 

podpornega člana
V kampanji za pobiranje za

ostale partijske članarine in 
razdeljevanje znamk podpor
nega člana so že vidni prvi po
zitivni rezultati. Izkustva celic.

no. Vso zaostalo članarino sta 
pobrati tudi celici Kamnoloma 
ini središča Nabrežine ter ce
lice VOM, Bellini in Marghe
rita pri ACBGA-T in celica 
Kneipp sekcije Tomažič.

Vsi člani partije morajo ču
titi dolžnost, da prispevajo k 
dobremu uspehu kampanje za 
nabiranje zaostale članarine in 
razdeljevanje znamk podpor
nega člana. Razdeljevanje teh 
znamk je treba dobro organi
zirati ob priliki razdelitve no
vih partijskih izkaznic, ki se 
bo vršila v .številnih sekcijah 
prihodnji teden.

Na delo tovariši, da bomo 
videli, katera sekcija bo raz
delila največje število znamk 
in katera bo imela ob koncu 
leta najni-žji znesek zaostale 
članarine.

Za proglasitev lisine tone

TRST-II.
Vai. doi.'aoe.T ■A

SOBOTA: 13. Šramel kvintet f 
pevski duet - 18.15 Hacaturjafrf 
Koncert za klavir in orkester to 
19. Pogovor z ženo - 22.30 LISA 
Preludij.

NEDELJA: 9. Kmetijska oddtn 
ja -11.30 Oddaja za najmlajše g.
13. Glasba po željah - 19. Iz fiU) , 

20. Jugoslovani! 1

Na predzadnji seji miljskega 
občinskega sveta je župan tov.
Pacco predlagal odobritev
sklepa, s katerim se zahteva, . ,, :
naj Consko predsedstvo pro- , * .. ’ . If4?’

skega sveta ---- - -- .
motivi - 21.30 Izbrana lirika - t d 
Beethoven: FIDELIO, 1. dejanj'lž 

PONEDELJEK: 19. Mamica pr rr 
poveduje - 21. Književnost in 
metnos: - 22. Beethoven: FlDils 
LIO, 2. dejanje. lj

TOREK: 13. Glasba po željah a 
19. Kraji in ljudje - 21. Oramai H 
zirana povest - Penko: KRASK 
LEGENDA. Ig

Božičnica v dolinski občini«
Mi

Kot prejšnja leta, tako tulil: 
letos pripravlja dolinska dite 
mokra-tična občinska upra? p, 
otroško božičnico. Letos bodjyj 
obdarovali 700 otrok. Od t4n 
bo 55 najsiromašnejših prej4]( 
lo poleg običajnega paketln 
tudi nekaj blaga za oblekcjin 
in podobno. Občinska podpo’ 
na ustanova bo v ta name' 
potrosila skupno okrog 350.01 
lir. Razdeljevanje paketov 4o\ 
bo vršilo po šolah občine 4V 
sicer dne 23. t. m. Lr

Za otroško božičnico je bito 
čina organizirala ztoanivst 
prispevkov. Zbiranje se še naZ; 
da-ljuje. Iz podatkov, ki sMj 
jih doslej prejeli je razvidiWnc 
da so prispevale naslednje v^(e 
si sledeče zneske: Irei

Dolina 5.480 lir (nabiraoijov 
še nadaljuje), Boljllfi^rj

glasi midjsko občino ko,t turi
stično cono, kar bi nedvomno 
pripomoglo k boljšemu razvo
ju turizma. Na razna vpraša
nja, ki so jih stavili poedini 
svetovalci, je dal župan podr-o. 
bna pojasnila ter prikazal ko
risti, ki bi jih imela vsa obči
na od uresničitve predloga. 
Občinski svet je nato enogla
sno odobril predlog

Soglasno so bile odobrene 
nekatere spremembe k obra
čunu za leto 1952. Z glasovi 
vseh svetovalcev je bil izvo
ljen za predstavnika miljske 
in nabrežinske občine v upra
vni svet ustanove IACP naš 
svetovalec tov. Vincenzo Cam
pagna.

Občinski svet je prešel k na
daljevanju diskusije o poslo
vanju občinskega prevozniške
ga p-odjetja. V diskusijo so po
segli razni svetovalci. Ker se 
slednja zaradi pozne ure ni 
mogla zaključiti, so se sveto
valci domenili, da bodo na
daljevali diskusijo naslednje
ga -dne.

Po dveh tednih ukinitve nadur
nega dela v pristanišču so se o- 
blasti te dni končno zdramile. 
Voditelji pristaniških družb in 
sindikalni zastopniki pristaniščni- 
kov so bili povabljeni na oddelek 
za delo pri ViU, kjer jih je inž. 
De Petris, načelnik oddelka vpra
šal za razloge agitacije. Obenem 
je hotel, da mu delavski- zastop
niki takoj povedo svoje mnenje 
o novih odredbah, ki jih name
ravajo izdati oblasti glede dela 
v pristanišču. Delavski zastopni
ki so načelniku oddelka še en
krat podrobno obrazložili zahte
ve, katerih rešitev čakajo pri- 
staniščniki že več le-t. Kar se 
pa tiče novih odredb so si seveda 
pridržali pravico, da dajo svoje 
mnenje, čim jim bodo znane.

kli so -dovršile delo tol s tem VsL začasno^^a^eščeni "delavti

Za «Demokratično solidar
nost» so prispevali: P. D. «Ma
tjašič», Barkovlje 3.000; zadru
ga ES 9.000, E,notni sindikati 
1.000, P. D. «Kraljič» 1.000, P. 
D. «Zvezda» 1.000, Hrovatin 
Antonija, zbirka z blokom 836, 
P. D. «Tomažič» 4.000, Doniš 
500, Kobau Alojz odi raznih 
podpornih članov 2.600; celi
ce: Verucchi - Zancolich 500,

dosegle cilj, nami dokazujejo, 
da se z dobro koordinirano ak

cijo lahko pobere vsa zaosta
la članarina. Za vzgledi naj bo
do celica v Podlonjerju, celica 
Škabar (sekc. Sv. Vidi), celica 
Faccanoni in lonjerska, nada
lje celica «Trije junaki» na 
Kolonkovcu, cel. «Prvi maj», 
ženska celica Boni to v Rojanu, 
kjer je tov. Stole pobrala vso 
zaostalo, članarino in pridobila 
4 nove članice. Te celice so iz
polnile svojo nalogo stoodstot-

V «Cebulcu» pri Magdaleni
bo danes, v soboto 20. t. m. 

ob 20. uri razdeljevanje izkaz
nic K P, ki mu bo sledil kultur
ni spored.
Prireditev v Barkovljah.

Jutri, v nedeljo 21. t.m. ob 
15. uri ho v Prosvetnem domu 
pri Rumeni hiši v Barkovlja-h 
kulturna prireditev, na kateri 
bodo nastopiti pionirji z Rocc
ia s slovenskim in italijanskim 
sporedom: z igro, baletom-, pe
tjem in šaljivimi prizori. 
Božičnica na Proesku - Konto- 
velu.

V petek 26. t. m. bo v Pro
svetni dvorani na Kontovelu 
otroška božičnica z lepim kul
turnim sporedom. Pionirji bodo 
nastopili z igrico' «Ples igračk» 
in «Učeni iboln-ik», z raz
nimi recitacijami ,in petjem. 
Sodelovala bosta domači or
kester in pevski oktet. Va
bljeni vsi!

Tradicionalno štefanovanje 
v Boljuncu

bo kot vsako leto na Stefa

novo popoldne. Po običajnem zoritev Golieve pravljične igre
«kamenjanju» na trgu bo v 
društveni dvorani pevski kon
cert. Nastopili bodo domači 
pevski zbor ter zbori iz Ric- 
manj, Boršta in Doline. 
Silvestrovanje v Ricmanjih.

V sredo, 31. t. m. na -Silve
strovo priredi PD «Slavec» v 
Ricmanjih tradicionalno silve
strovanje z bogatim kulturnim 
sporedom. Poleg domačega 
pevskega zbora bodo nastopili 
tudi dramska -skupina odraslih 
z zabavnimi enodejankami in 
pionirji s «Pravljico o travici 
"hočem”». Obeta se lep večer, 
ki bo nudil poleg zabave tudi 
zdrave duševne hrane. Vablje
ni vsi člani in prijatelji dru
štva!
Goliev «Jurček» v Avditoriju.

Drugo nedeljo 4. januarja 
popoldne ob 16. uri bo v dvo
rani Avditorija v Trstu upri-

v 4. dejanjih «Jurček» in na
stop pionirskega pevskega zbo
ra iz Križa. Opozarjamo že 
sedaj na to lepo pionirsko pri
reditev posebno najmlajše in 
starše in vse. ki jim je otroško 
kulturno udejstvovanje pri sr
cu.
Cankarjeva proslava pri Sv. 
Jakobu.

Prejšnji petek 12. t. m. je PD 
«Ivan Cankar» pri Sv. Jakobu 
priredilo na sedežu v ul. Mon- 
tecchi svojo običajno proslavo 
največjega slovenskega pisatelja 
Ivana Cankarja, katerega ponosni 
naslov nosi društvo. O pisatelju 
in njega pomenu ob nastajanju 
socialističnega gibanja v Trstu 
in ostali Sloveniji, kakor tudi o 
vplivu na kulturni razvoj Can
karjeve socialne književnosti je 
govoril tov. Blažina. Sledil je 
lep, dostojen kulturni spored,

na katerem so nastopili mali 
Aljoša Cok s priložnostno «Slo
venska mladina govori», Košuta 
z odlomkom iz «Hlapca Jerneja» 
in Jugova z «Večerno molitvijo»; 
nato je nastopil mladinec Boga
teč, ki Je na harmoniko lepo za
igral nekaj slovenskih hrvatskih 
in ruskih pesmi in nazadnje še 
nadvse požrtvovalen pevski zbor 
Sv. Ivan-Podlonjer pod vodstvom 
D. Pertota, ki je z nekaterimi 
pesmimi, kakor «Se davno mrači», 
«Triglav», «Leninova zastava» po
kazal viden napredek svoje lepe 
pevske zmogljivosti. Zaključil je 
to lepo slavje predsednik dru
štva Karlo Bernetič s pozivom 
na številne navzoče, naj inten
zivneje podpro slovensko kultur
no delovanje pri Sv. Jakobu.

tvrdke Parisi, ker je vodstvo od
bilo njihove zahteve za poviša
nje plače in druga izboljšanja. 
Stavko so prekinili v soboto ker 
so delodajalci na Uradu za delo 
pristali na povišanje za pri ma
nipulaciji žita nameščene delav
ce. Za ostale zahteve so poga
janja v teku. Na podlagi pod
pisanega sporazuma bodo delav
ci prejeli 25 lir poviška na uro.

*** zveza industrijcev je obve
stila sindikalne organizacije, da 
bo morala tvrdka Kostoris odpu
stiti 22 delavcev, tvrdka Grandi 
(FIAT) pa 8 nameščencev. ES so 
se zoperstavili tej nameri ter 
zahtevali, naj se o tem vpraša
nju razpravlja na skupnem se
stanku, ki bi se moral vršiti na 
sedežu Zveze industrijcev. Tudi 
ta dva prtm-era, še posebno . pa 
primer tvrdke Kostoris, nam ja
sno pričata o postopnem nara
ščanju splošne krize, ki jo pov
zroča blazno drvenje imperiali
stov v nove vojne pustolovščine.

V petek prejšnjega tedna se je 
ponesrečil na delu 43-letni Just 
Kuret iz Loga pri Ricmanjih, ki 
je padel z 2 m visokega zidarske
ga odra. Pri padcu se je poško
doval na glavi in prsnem košu. 
Zdraviti se bo moral 15 dio 20 dni.

*** V soboto zvečer je bil iz
vršen- v bližini Križa drzen ro
parski napad na 58-letnega Mak
similjana Tence, stanujočega v 
Križu 393, ki je lastnik gostilne 
«Alla Tenda Rossa». Ko se je 
vračal s -kriškega pobočja, kjer

niku, ki mu je obvezal rane na 
glavi. Policija je uvedla -preiska
vo.

*** V soboto popoldne se je po 
nesreči zastrupila s -plinom 74- 
letna Uršula Pavan vd. Prinčič, 
stanujoča v ul. S. Michele 32. 
Verjetno je -hotela -skuhati veče
rjo hčeri, ki je bila na delu. 

Ni opazila, da se je planem u- 
gasnil in to je bilo zanjo usodno. 
Ko je prišla hči domov, je bila 
uboga mati že -mrtva.

*** Zaradi posesti znatnega 
števila ponarejenih dokumentov 
(osebnih izkaznic, diplom) in oro
žja, se je moral prejšnji teden 
zagovarjati pred kazenskim sodi
ščem 25-letni Sergio Abrami iz 
ul. Cadorna 5. Obtoženec je -bil 
sv-ojčas v službi pri civilni po-

kovlje 4.800 in Boršt 8.300. N--- h
int

RAZGOVORI
MED SFORZO IN Y.JEM
(Nadaljevanje s 1. strani)
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ameritoamcev prepričujejo, ^ 
se jim tako silovito mudi, »‘ti 
reflektirajo na izpopolnit6'' i 
londonskih sklepov, t, j. rszp.k 
kosanja STO na podlagi sedafst 
njega stanja. To bi dobt' de 
dešlo «notranjemu prestižu» 6 
Tita i De Gasperija. Zato iM^ 
Tito 16. t. m. v SmederevsK 
Palanki dejal, da se ne bo! 
groženj De Gasperija in nie 
govega rovarjenja pri zahodi)’av 
kih, ker je gotov, da se bo & a 
deva «iztekla» po liniji l<*1'rc 
donskih sklepov. ^

Nov dokaz, da se anglo- a G16' - 
riški imperialisti in njihov!IŽ£ 
rimski in beograjski hlaPc- 1^ 
nagibajo k razdelitvi STO Pp‘ 
podlagi obstoječega stanja, ffai 
Titov govor v SmederevStoto 
Palanki, kjer je 16. decemb^2^ 
dejal v zvezi s Trstom: «GoV»i,Vr 
ril sem o Trstu in coni B, 
ne gre samo za Trst. ITALlJ^ v 
NI SO ZE S POMOČJO q
VEZNIKOV DOBILI TRST
SVOJE ROKE. GRE TUDI ^ k 
CONO B, KI JO PRAV TAKfto 
HOČEJO. TODA JAZ 
REČEM: DOKLER SMO ZlV1 °v 
NE BODO VIDELI CONE B”-a 
S tem je zelo jasno poved8*/ j 
da smatra zadevo Trsta za *fVi 
zaključeno kupčijo in da Trr 
zato kot plačilo pridržuje coflll*ro 
B. Bolj jasno kot tako Tito " ^ 
mogel govoriti! c°

Mislimo, da je prav v sed8'
njem trenutku zelo važno pfe'
prečiti vsak nadaljnji mai’6',,., 
ver z našim Ozemljem, ki 5 
ga prisvajajo ljudje in vlad6 D 
ki z njim ne bi smeli ' ime^č. 
nobenega opravka. Važn°Du ) 
predloga tov. Vidalija o civil”1^' 
upravi Varnostnega sveta ib p 
umiku okupacijskih čet z ob61’’,^ 
con .STO prihaja prav v teF 
trenutku do izraza. Ne sib61
mo dopustiti, da bi mešetaj

liciji in takrat si je tudi — kot I jem uspela nesramna kupčij jj;- 
je priznal na razpravi — prisvo-j ki bi ugonobila STO in ni6
jil dokumente in razne pečate. g0vo prebivalstvo. Ne smeb1'
Obsojen je bil na 1 leto in 4 me
sece zapora in plačilo 12 tisoč 
lir globe. Kazen pa mu je bila 
oproščena in ne bo niti vpisana 
v kazenski list.

»** v torek se je ponesrečil 
pri telovadbi v slovenski indu
strijski šoli v Rojanu 13-letni 
Gabrijel Kralj iz Gabrovca 39, 
ki si je pri padcu zvil zapestje 
leve roke. Okreval bo v 7 dneh.

*»* v sredo okrog poldne je 
avtoambulanta RK trčila na vo
galu ul. Oriani in ul. Toti v oseb
ni avto. Do trčenja je prišlo, ker 
se vozač osebnega avta v tre
nutni zmedenosti ni utegnil pra
vočasno umakniti vozilu RK. Pri 
nezgodi so bili ranjeni šofer avto- 
amibulante, dva bolničarja in ne
ka ženska, ki je spremljala po
nesrečenega delavca v bolnico. 
Slednji je ostal nepoškodovan, 
brez vsakih poškodb se je iz
mazal tudi lastnik privatnega 
avta.

Občni zbor PD «Kolarič» pri j je nabral nekaj drvi, proti go-
Sv. Barbari.

bo danes v soboto 20. t, m. 
ob 20. uri v društvenem domu. 
Prisostvoval bo odposlanec 
SHPZ, ki bo prinesel pozdrave. 
Ciani, udeležite se polnošte
vilno

stilni, ga je neznani zlikovec 
zahrbtno napadel in udaril z go
rjačo po glavi. Ker se je Tence 
odločno postavil v bran, je na
padale kmalu opustil svojo zlo
činsko namero in zbežal.

Napadeni se je nato zatekel k 
bratu in -nato h kriškemu zdrav-

V dneh od 4. do 17. t. m. se 
je v tržaški občini rodilo 95 otrok 
in 3 mrtvorojeni, umrlo je 128 
oseb, porok je bilo 53.

flzi.

dopustiti, -da bi titofašisti#1^ j 
vlada ponovno izdala naše i?V 
terese in si izprosila še v6ČJ$lllj. 
milost svojih gospodarjev , j/ 
prodajanjem tistega, s kateri1* ^ 
ne bi smela mešetariti, ker 1,1 
njeno. Na podlagi VidalijeV6' !Va 
ga predloga ostvarim-o enotPtospi 
fronto vseh ljudi dobre vo',e bje 
na našem Ozemlju. Pritegnil'*’ ^ 
v to fronto vse ljudi, ki K h p 
je usoda Ozemlja glavna sk'L brìi 
V tem težkem trenutku ni 11 ì - 
ne more biti dezerterstva. ijn,

Ni cOdgovorni urednik 
RUDOLF BLAŽIČ (Biagi) Ju! 

Založništvo «DELA»
Tiska tip. RIVA, Torrebianca 1 

Dovoljenje A IS

K
Iskrena hvala vsem, ki 5 fffcc 

počastili spomin dragega |®st]

JOSIPA TENCE
Posebna zahvala stanovskto f.av‘'""a zanvaia siano»— . v ■

tovarišem ACEGATa, S0^,'%b 
darovalcem cvetja ter sorodn' -,lk

SPO R T
kom in prijateljem, ki so ve

NOGOMET
Jutri -se bodo odigrale nasled

nje nadoknadne tekme za prven
stvo STO, ki so bile prejšnjo -ne
deljo odpovedane.

I. kategorija: Rozandra - Prista- 
niščniki, v Boljuncu ob 10 30; 
Proleter - Primorje P. K., v Bo
ljuncu ob 14.30; Opčine - Sv. 
Marko, v Trebčah ob 10.30; Co- 
stalun-ga - Vesna, v Trebčah ob 
14.30.

II. kategorija: Rojan B - Op
čine B, v Trebčah ob 12.30.

Nabrežina-Sv. Križ, 16. 
cembra 1952.
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